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Épül-szépül Brennbergbánya

A 2024-es esztendő új kihívások elé állítja a város vezetését is, mert nem állhat le Sopron fejlesztése, kiemelt feladat, hogy az elért eredményekre alapozva ne törjön meg a 
lendület. Arra kértük dr. Farkas Ciprián polgármestert, hogy tekintsük át azokat a „cölöpöket”, amelyekre bátran építhetjük a jövő Sopronát. Felvételünk a koronázó-dombi 
új parkból készült, ahonnan csodálatos panorámában gyönyörködhetünk.   FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Lendületben városunk

 Tisztelet a hősöknek!

Búcsúznak a fenyők!

Emelkedtek a nyugdí-
jak, a minimálbérek és 
a családtámogatások 
összegei – a nemzetkö-
zi gazdasági nehézsé-
gek ellenére a kormány 
2024-ben is azon dol-
gozik, hogy támogassa 
a családokat – hangsú-
lyozta Dömötör Csaba, 
a Miniszterelnöki Ka-
binetiroda parlamenti 
államtitkára. Lapunk-
ban csokorba gyűjtöt-
tük a legjelentősebb 
támogatásokat. 3
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Koszorúzással és emléktúrával tisztelegtek a doni katasztrófában elesett 
hősök emléke előtt Sopronban.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

A kidobott karácsonyfákat idén is a Sopron Holding Zrt. 
és az STKH szállítja el. A földlabdás fenyőket akkor ül-
tessük ki, ha már felengedett a talaj! 

A növekedés 
esztendeje 

2

Számíthat rájuk a stáb

Örül a több lehetőségnek, és szeretné maximálisan kihasználni a neki ju-
tó játékidőt Csendes Péter. Az SKC irányítója most lett húszéves. Hétvé-
gén győztes meccsel ünnepelt, a Körmend ellen 98–79-re nyert a csapat.  

A településrész központja megújult, és készül egy tablókiállítás is.
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Pedagógus  
béremelés
– Összesen 1252 soproni ta-
nár és óvodapedagógus bére 
emelkedik január elsejétől 
– jelentette be Facebook-ol-
dalán dr. Farkas Ciprián. 
– A 32,2%-os béremelés min-
den óvodát, általános iskolát 
és középiskolát érint fenn-
tartótól függetlenül. 

Mint a polgá r mes-
ter fogalmazott: Sopron-
ban is a gyermek az el-
ső, legfontosabb célunk 
nem lehet más, mint hogy 
a gyermekeink a legjobb 
körülmények között ne-
velkedhessenek. Ehhez 
azonban nélkülözhetetlen 
a pedagógusok megbecsü-
lése anyagi értelemben is. 
A magyar kormány vállalá-
sa, hogy a következő évben 
újabb jelentős béremelés 
következik.

Köszönet  
a tűzoltóknak
Ajándékcsomagokkal kö-
szönte meg a TAEG Tanul-
mányi Erdőgazdaság Zrt. a 
katasztrófavédelem mun-
katársainak a soproni erdő-
ért végzett tevékenységét. 

– Sok szállal kötődik 
a katasztrófavédelem az er-
dőgazdasághoz, gyakran 
közösen tájékoztatjuk lá-
togatóinkat az erdőben va-
ló tűzgyújtás és viselkedés 
szabályairól és kidőlt fák 
okozta kár elhárítása ese-
tén is számíthatunk rájuk 
– mondta dr. Sándor Gyula, 
a TAEG Zrt. vezérigazgatója.

– Az elmúlt időszakban 
szerencsére nem volt je-
lentős erdőtűz a térségben, 
együtt dolgozunk azon, 
hogy megelőzzük az ilyen 
eseteket – tette hozzá Mol-
nár Sándor tűzoltó ezredes, 
a Soproni Katasztrófavédel-
mi Kirendeltség vezetője.

SZILÁGYI ANDREA

Brennbergbánya főtere megújult, és 
készülőben van egy tablókiállítás is. 
A sornak még korán sincs vége, a vá-
rosrész folyamatosan modernizálódik 

a helyiek és az önkormányzat segítségével.

A szájhagyomány szerint 
Rimbacher Pál birkapásztor 
figyelt fel 1753-ban – tűzrakás 
közben – a „nagy fekete, izzó 
kődarabokra”. Hat év múlva 
az akkor Fenyvesvölgyként 
ismert területen nyitották 
meg Magyarország első szén-
bányáját. A brennbergi bánya 
közel két évszázadon át mű-
ködött, még ma is fontos ré-
sze az itt élők emlékezeté-
nek. Ezt remekül szemlélteti 
a 2019-ben felavatott, bányá-
szati témájú játszótér is. A he-
lyiek igényeit figyelembe véve 

az önkormányzat folyamato-
san dolgozik Brennbergbá-
nya, Ó-Hermes, Új-Hermes és 
Görbehalom településrészek 
korszerűsítésén.

A korábban felújított Szent 
Borbála téren található szín-
pad árnyékolószerkezetének 
bővítési tervei elkészültek 
már, Görbehalom határában 
pedig helyet kapott egy sebes-
ségmérő berendezés, mely se-
gítségével a helyiek nagyobb 
biztonságban érezhetik ma-
gukat. – Több aszfaltos útfe-
lületet is létrehoztunk, hogy 

a lakosok tartósabb és a cél-
nak megfelelőbb utakon köz-
lekedhessenek. Emellett az 
Óbrennbergi út kátyúzása és 
felújítása is hamarosan meg-
kezdődik – kezdte Stöckert 
Tamás, a Brennbergbánya, Ó-
Hermes, Új-Hermes, Görbe-
halom Településrészi Önkor-
mányzat elnöke. – Emellett 
készül az átfogó csapadékel-
vezető terve, mely kijelöli az 
árkokat és a gyűjtőhelyeket. 

A helyiek is lelkesek és 
aktívak: a Brennbergi Kul-
turális Egyesület állandó, 
a bányatörténetet bemuta-
tó tablókiállítást szervez a 
Szent Borbála téren. Nagy 
Imre szerint ezek a fejleszté-
sek a településrész haszná-
ra váltak. – Négy éve élek itt. 
A körülményekhez képest az 
utakat is rendesen karban-
tartják, az elmúlt évekhez ké-
pest ez nagy változás. A tér és 

a játszótér megújulásával egy 
igazi közösségi helyszín is lét-
rejött – mondta lapunknak. 

– Születésem óta Brenn-
bergbányán élek, és látom, 
hogyan fejlődik a település 
– folytatta Sepulazov Péter. 
– Mindig készül valami, leg-
utóbb a temetőt határoló kerí-
tés újult meg. A Szent Borbála 
tér az új zenepavilonnal a fa-
lu központjává vált. Üdvözlöm 
ezeket a változásokat.

Kiemelten fontos feladat  az utak állapotának javítása

Épül-szépül Brennbergbánya

BRENNBERGBÁNYÁRÓL:  Az anyakönyvekben a 18. század második feléig „a sopro-
ni erdőben” megjelöléssel szerepelt a mai Brennbergbánya területe. A település 1793-ban 
kapta meg hivatalosan a nevét, ekkor már működött a bánya. Az utolsó bányamunká-
sok egy része 1953 januárjában (a bezárás után) költözött el Brennbergről, sokan viszont 
úgy döntöttek, hogy nem hagyják el az itt kialakított otthonaikat. A szétszórt szerkeze-
tű település egy központi részből és több kisebb-nagyobb távolságra álló épületcsoport-
ból áll, melyek az egykori szénbánya aknái közelében épült bányászlakások. Brennberg-
bánya Ó-Hermessel, Új-Hermessel és Görbehalommal együtt ma már Sopronhoz tartozó 
településrész.

A helyiek is lelkesek és aktívak – tudtuk meg Stöckert Tamástól (j), a Brennbergbánya, Ó-Hermes, Új-Hermes, Görbehalom Településrészi Önkormányzat 
elnökétől. A Szent Borbála tér és a játszótér megújulásával egy igazi közösségi helyszín is létrejött Brennbergbányán. FOTÓK: FILEP ISTVÁN

Ne legyen áldozat!
CZETIN ZOLTÁN 

Az új évben is munká-
ba lendültek az unoká-
zós csalók – Sopronban 
is több idős embertől 
próbáltak meg pénzt ki-
csalni hasonló módszer-
rel. Volt, aki áldozatul 
is esett…

A letartóztatott unoka óva-
dékára kell azonnal a pénz, 
a lánya fegyvercsempészetbe 
keveredett – ilyen meséket is 
hallottak a soproni idősek az 
elmúlt napokban. A rendőr-
kapitányságon többen tettek 
bejelentést az év elején, mert 
be akarták őket csapni. Egy 
asszonytól sikerült is a bű-
nözőknek megszerezniük a 
megtakarított pénzét.

– A legfontosabb a preven-
ció, hogy felkészítsük az idős 
hozzátartozóinkat az ilyen 
helyzetekre – kezdte Cser-
venák Helga rendőr őrnagy, 

a Soproni Rendőrkapitányság 
kiemelt bűnmegelőzési főelő-
adója. – Hívjuk fel többször is 
a figyelmüket azokra az alap-
vető óvintézkedésekre, ame-
lyeket ilyen esetekben ér-
demes követni! Az első és 
legfontosabb: ha azt mond-
ják, hogy valaki bajban van, 
akkor győződjenek meg róla, 
hogy ez igaz-e! Tegyék le a te-
lefont, és hívják fel a rokont!

Az sem ritka, hogy a bű-
nözők közvetlenül a család-
tagnak adják ki magukat, 
ilyenkor pár jól irányzott kér-
déssel megbizonyosodhatnak 
arról, hogy ez igaz-e. 

– Nagyon fontos, hogy ide-
gennek soha ne adjanak át 
pénzt – folytatta Cservenák 
Helga. – Kételkedjenek a sür-
gősségben is! Ne hozzanak 
gyors döntéseket pénzügyek-
ben telefonon! Vigyázzanak 
egymásra, különösen az idő-
sebb generációra, és segítse-
nek nekik megvédeni magu-
kat az ilyen veszélyektől!

RENDŐRSÉGI  sorozat

A pályázatok benyújtási határideje:
2024. január 29. (hétfő) 13.00–16.00 között.

A pályázati kiírás átvehető
a Humánszolgáltatási Osztály Szociális Csoport ügyfélszolgálatán,

Sopron, Fő tér 1. félemelet kizárólag ügyfélfogadási időben:
Hétfői napokon: 13.00–16.00 között,

szerdai napokon 8.00–12.00 és 13.00–16.00 között.

Bővebb tájékoztatás kérhető személyesen és telefonon (99/515–210).

Sopron Megyei Jogú Város

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS

Sopron Megyei Jogú Város pályázatot hirdet

önkormányzati lakások bérbevételére önkormányzati lakások bérbevételére 
PÁLYÁZNI LEHET:

Sopron, Rodostói u. 4. I/7. szám alattiSopron, Rodostói u. 4. I/7. szám alatti
1 szoba, konyha, fürdő–WC-vel, előszoba, mellék- 
épületben tároló, 38 m²-es, összkomfortos lakásra.
(szociális helyzet alapján)
A lakás megtekinthető:
2024. január 23. (kedd) 10.00–10.30 között.

Sopron, Hátulsó u. 10–12/B I/9. szám alattiSopron, Hátulsó u. 10–12/B I/9. szám alatti
1+1 félszoba, konyha, előszoba, fürdőszoba, WC, 
közlekedő 39 m²-es, összkomfortos lakásra.
(� atalok önkormányzati lakásaként és közszolgálati 
feladatot ellátó foglalkoztatottak önkormányzati 
lakásaként)
A lakás megtekinthető:
2024. január 23. (kedd) 10.45–11.15 között.

– Emlékezni jöttünk és emlékeztetni arra, hogy békére van 
szükség – emelte ki beszédében dr. Farkas Ciprián polgármes-
ter a doni katasztrófa hősei előtt tisztelegve. A városi megem-
lékezést szombaton a Deák téri II. világháborús emlékműnél 
tartották. Az eseményen részt vett Barcza Attila országgyűlési 
képviselő, dr. Csiszár Szabolcs alpolgármester, valamint több 
önkormányzati képviselő is. A koszorúzás után a Deák térről 
indult a MATASZ (Magyar Tartalékosok Szövetsége) 35 kilomé-
teres emléktúrája, amely szintén a doni kasztrófa hősei előtt 
tisztelgett. A túrán több százan, köztük hagyományőrzők és 
tartalékos katonák is részt vettek. 

A doni katasztrófa Magyarország történetének egyik leg-
szomorúbb eseménye. 81 éve, 1943. január 12-én a szovjet had-
sereg általános támadást indított, amely teljesen megsemmi-
sítette a 2. magyar hadsereget, köztük a soproni honvédeket. 
Csaknem 130 ezer magyar katona esett el, sebesült meg vagy 
került szovjet fogságba. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Tisztelet a hősöknek!
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SZILÁGYI ANDREA

Emelkedtek a nyugdíjak és a nyugdíjszerű ellátá-
sok, a minimálbérek és a családtámogatások – a 
nemzetközi gazdasági nehézségek ellenére a kor-
mány 2024-ben is azon dolgozik, hogy támogassa a 
családokat – mondta Dömötör Csaba, a Miniszter-
elnöki Kabinetiroda parlamenti államtitkára. 
A kormány minden évben az 
infláció mértékével (idén ja-
nuártól hat százalékkal) 
megegyezően emeli a nyug-
díjakat és a nyugdíjszerű el-
látásokat. Februárban pedig 
érkezik a 13. havi juttatás. Ez 
2,5 millió szépkorúnak jelent 
közvetlen segítséget.

Tovább emelkedik a mini-
málbér és a garantált bérmi-
nimum is. Januárban már az 
emelt összeget kapták kézhez 
a dolgozók – ez közel 1 millió 
munkavállalót érint. A mini-
málbér 15 százalékkal bruttó 
266.800 forintra nőtt, a ga-
rantált bérminimum pedig 10 

százalékkal bruttó 326.000 
forintra. 

Január 1-jén elindult a csok 
plusz, amely az 5000 fő felet-
ti településeken felváltotta a 
2015 óta igényelhető csokot. 
Fix kamatozású (legfeljebb 3 
százalék), kamattámogatott 
jelzáloghitelről van szó, amely 
meglévő gyermek után nem 
jár: csak azok vehetik fel, akik 
ezután vállalnak gyerme-
ket. A házastársak 1 gyermek 
után 15 millió, 2 után 30 mil-
lió, 3 gyermek után pedig 50 
millió forintot igényelhet-
nek. A másodikként szüle-
tett és minden további gyer-
mek után 10–10 millió forint 

tartozáselengedés jár. A hi-
tel lakás építéséhez, vásárlá-
sához, bővítéséhez vagy saját 
lakás bővítéséhez egyaránt 
felhasználható. 

Bővült a falusi csok, mely 
az 5000 fő alatti falvakban ve-
hető fel. 

Folytatódik a babaváró 
program, melyet az öt éven 
belül gyermeket tervező há-
zaspároknak érdemes igé-
nyelniük. Az államilag garan-
tált és kamattámogatott hitel 
maximális összege 11 millió 
forintra emelkedett idén, fu-
tamideje maradt 20 év. Fon-
tos kitétel, hogy a feleségnek 
18 és 30 év között kell lennie 
az igénylés idején, azonban 
ha legalább 12 hetes váran-
dós, akkor 30–41 év közötti 
életkor esetén is igénybe ve-
heti a hitelt 2024. december 
31-ig. Két gyermek érkezése 
esetén a tartozás 30 száza-
lékban, három gyermek szü-
letése esetén 100 százalékban 
állami támogatássá alakul át. 
A törlesztés továbbá az első 
két gyermek érkezése esetén 
3–3 évre szüneteltethető.

Amennyiben a gyermek 
már megszületett, érdemes 
fontolóra venni, hogy Baba-
kötvényt nyissunk számára, 
így folyamatosan gondoskod-
hatunk arról, hogy cseme-
ténk egy biztos pénzügyi 
alappal kezdje meg felnőtt 

életét. Minden 2005. decem-
ber 31. után született ma-
gyar gyermek számára az ál-
lam 42.500 forint támogatást 
nyújt, amit az infláció mérté-
kével megegyező kamatozá-
sú letéti számlán helyeznek 
el a Magyar Államkincstár-
ban. Sopronban ezt az ön-
kormányzat további 40.000 
forinttal egészíti ki. 

SOPRON ELSŐ ÚJ ÉVI 
BABÁJA
Január 2-án 13 óra 55 perc-
kor született meg az idei év 
első babája a Soproni Gyógy-
központban. Levente 3390 
grammal és 53 centiméteres 

hosszúsággal, természetes 
úton jött a világra. – A kisba-
bánk születését január else-
jére vártuk, végül egy nappal 
később indult be a szülés. Le-
ventét párórás vajúdást kö-
vetően dr. Szilveszter Péter 
főorvos segítette a világra. 
Szerencsére minden rendben 
és gyorsan zajlott, mindket-
ten jól vagyunk, és határtalan 
a boldogságunk – mesélte Ro-
zsits Dávidné Kinga, a kisfiú 
édesanyja.

Levente éretten és egész-
ségesen érkezett, a kórházi 
napokat követően a Rozsits 
család kapuvári otthonában 3 
éves bátyja, Benjamin is várta. 

Babakötvény Sopronban  – negyvenezer forint önkormányzati támogatással 

2024 a növekedés esztendeje

Rozsits Levente Sopron első idei babája, január 2-án 13.55-
kor született.  FOTÓ: SOPRONI GYÓGYKÖZPONT 

Január 1-jén elindult a csok plusz, amely az 5000 fő feletti településeken igényelhető.

Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Va-
jon kiről nevezték el a 
Károly-magaslati utat? 
És ki volt István bíró? 
Sorozatunkban neve-
zetes soproni utcákon 
kalandozunk.

A mai Kossuth Lajos utca már 
évszázadokkal korábban ki-
emelt jelentőségű útvonal 
volt. Bánfalvára és Ágfalvára 
vezetett az akkor még föld-
út az Újteleki utca végén ál-
ló egykori Újteleki-kaputól. 
Fontosságát fokozta a Baross 
úton 1847-ben megnyíló Déli 
vasút. Ekkortól Indóház utca 
volt a neve, és a városfal ka-
pujától vezetett a vasútállo-
másig. 1909-ben vált le a Ba-
ross út az Indóház utcáról, a 
Kossuth Lajos elnevezés pedig 
1894-ben lépett hatályba. 

Az utca története ezer 
szállal kötődik a Flandorffer 
családhoz. Ignác azt is indít-
ványozta 1873-ban, hogy vil-
lákkal és üzletekkel díszí-
tett legyen. Már korábban, az 
1850-es évektől kezdve ő ma-
ga a Kossuth és a Táncsics ut-
ca közé eső területen borá-
szatot és villát is építtetett. 
Utóbbi épületet fia, Pál bővít-
tette, sajnos 1944-ben bom-
batalálat érte, így ma csak az 
átalakított, megmaradt ré-
szét csodálhatjuk meg. Je-
lenleg a Soproni Szociális 

Intézmény feladatainak ellá-
tását szolgálja. 

A Flandorffer-villán kívül 
megemlíthetjük Lenck Kál-
mán villáját, amelyet 1887-
ben építtetett a 17-es szám 
alatt. A tulajdonosváltás miatt 
a soproniak leginkább Haller-
villaként emlegetik. A másik 
feltűnő épület a 26-os számú 
Stauffer-villa, amelyet Kláber 
Mór építtetett 1906-ban. Az 
évtizedeken át sikeres vállal-
kozó csődbe ment, így került 

a villa a Stauffer céghez, nevét 
innen eredeztetjük, a borá-
szat pedig Oppler Edgárhoz. 
A szocializmus idején csak 
borforgalminak becézték, mi-
vel itt működött a Badacsony-
vidéki Pincegazdaság Sopro-
ni Pincészete. A szüret idején 
eleinte a lovaskocsik, majd a 
80-as évektől a szőlővel pú-
posra rakott pótkocsikat húzó 
traktorok álltak hosszú sorok-
ban itt. A sor a környező ut-
cákban is kígyózott. Ma már a 

gyermekek számára csak Bű-
vösvölgy az épület neve. 

A Kossuth Lajos utca 13-
ban működött a Lobenwein 
család fotóműterme, amelyet 
1951-ben államosítottak. Érde-
kesség, hogy a Déli pályaudva-
ri végállomásra a Kossuth ut-
cán át közlekedett a villamos 
1900–1923 között. 

A Kossuth Lajos utca törté-
netét Bolodár Zoltán, a Sopro-
ni Múzeum munkatársa me-
sélte el.

Sopronban járunk:  A Kossuth Lajos utca 1894 óta viseli a nevét 

Az államférfiról elnevezett utca

KOSSUTH LAJOS  (1802–1894) államférfi, a Batthyány-kormány pénzügyminisztere, a 
Honvédelmi Bizottmány elnöke, Magyarország kormányzó elnöke volt. A nemzeti füg-
getlenségért, a rendi kiváltságok felszámolásáért és a polgári szabadságjogok biztosí-
tásáért vívott 19. századi küzdelem egyik legnagyobb alakja, a magyar szabadságharc 
egyik szellemi vezére.

A szocializmus idején a Kossuth Lajos utcában működött a Badacsony-vidéki Pincegazdaság 
Soproni Pincészete. A szüret idején hosszú sorokban álltak itt a traktorok, amelyek szőlővel 
púposra rakott pótkocsikat húztak.  FOTÓ: FINTA BÉLA, 1980-AS ÉVEK (SOPRONI MÚZEUM, FOTÓTÁR)

MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

SZABÓ SÁNDOR:  Utazni, 
utazni, utazni! A család-
dal minden évben elláto-
gatunk Horvátországba, 
ez idén sem lesz más-
képp. De lehet, hogy idén 
is duplázunk, ugyanis ta-
valy voltunk Albániában, 
és fantasztikusan éreztük 
magunkat.

RÁCZ MARGIT:  Van egy 
kis vendéglátó egységem. 
Az idei legnagyobb célom, 
hogy fellendítsem a for-
galmat, és több vendégem 
legyen. Ezen kívül idén ér-
kezik a negyedik unokám, 
szeretnék minél több időt 
eltölteni majd vele.

NÉMETHNÉ KOVÁCS 
KLÁRA:  Több külföldi 
utat is tervezek. Szeret-
nék eljutni Zakopanéba, 
mert számomra az egy 
igazi csodahely. Másrészt 
13 éve járok a katolikus if-
júsági világtalálkozóra, 
ez idén sem lesz másképp, 
irány Međugorje!

ERDÉLYI GÁBOR:  A leg-
főbb célunk, hogy a fe-
leségemmel közös ki-
állításunk megnyíljon 
júniusban. Az elmúlt 30 
év festményeiből és szob-
raiból készült válogatást 
szeretnénk bemutatni a 
Liszt-központban.

Mik a tervei az idei évre?
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Dr. Gömöri János ve-
zette 1971-től a soproni 
műemléki ásatásokat, 
kezdeményezte a Scar-
bantia Társaság meg-
alapítását, több mint 
200 szak- és tudomá-
nyos ismeretterjesztő 
könyv és cikk szerzője. 
Munkásságát Pro Urbe 
díjjal ismerte el a város. 

Gömöri János 1968-ban a bu-
dapesti Eötvös Loránd Tu-
dományegyetemen szerzett 
régész–történelem szakos 
diplomát. A Magyar Nemzeti 
Múzeum Sárospataki Rákóczi 
Múzeumában két évet töltött, 
ezután került Sopronba, ahol 
2006-os nyugdíjba vonulásá-
ig a Soproni Múzeum kutató-
jaként a régészet és a soproni 
helytörténeti kutatás szolgá-
latában tevékenykedett. 1971-
től a soproni műemléki ásatá-
sokat, elsősorban a városfalak 
feltárását irányította, megha-
tározta a római kori Sopron, 
Scarbantia fórumának el-
helyezkedését, és feltárta az 
antik város úthálózatának 
egy részét. Kezdeményezte a 
Scarbantia Társaság megala-
pítását, 1980-ban megszer-
vezte a Veszprémi Akadémiai 
Bizottság Iparrégészeti Mun-
kabizottságát. Bölcsészdok-
tori és kandidátusi értekezé-
seit az avar kori és Árpád-kori 

vaskohászat témájában írta, 
mindemellett összeállította 
Magyarország iparrégészeti 
lelőhelykataszterét. Az általa 
vezetett feltárások helyén két 
kiállítóhely is létesült, a Scar-
bantia Fóruma Sopronban és 

az Őskohó Múzeum Somogy-
fajszon. Három évtizedes ko-
hókutatásaiból eredeti, ki-
emelt vasolvasztó kemencék 
is láthatók a Soproni Múzeum 
általa l999-ben rendezett ál-
landó régészeti kiállításán a 

Fabricius-házban. Több mint 
200 magyar és idegen nyelvű 
szak- és tudományos ismeret-
terjesztő könyv és cikk szer-
zője, és jelenleg is a Szegedi 
Tudományegyetem óraadó 
oktatója.

Dr. Gömöri János  közel 40 évig dolgozott a Soproni Múzeumban

Pro Urbe díjas régész

A Pro Urbe díjat 2023 decemberében, a hűség napi ünnepségen vette át dr. Gömöri János. 

Játékunkban egy neves épületről vagy 
köztéri alkotásról mutatunk be részle-
tet, olvasóinknak pedig az a feladatuk, 
hogy a részletből felismerjék az egészet, 
és megírják nekünk, melyik alkotást rej-
tettük el. Azok között, akik a helyes meg-
fejtést január 24-ig beküldik a Soproni 
Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. 
vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-
mail-címre, ajándékot sorsolunk ki. 

December 13-i rejtvényünk megfej-
tése: Sopronyi-Thurner Mihály egyko-
ri lakóháza, szerencsés megfejtőnk:  
Sarang István, Aranyhegy utca. 

Sopronyi-Thurner Mihály egykori lakóháza – Frankenburg út 5.
Thurner Mihály Márcfalván (Marz) szü-
letett 1878. december 12-én. Sopronban 
és Győrben végezte alsó- és középfokú is-
koláit. Saját bevallása szerint magyarul 
lényegében Győrben tanult meg, mely-
re így emlékezett: „1890-ben, szeptember 
első napjain a szomszédos vármegyeház 
uccába, a reáliskola első osztályába vit-
tek Sopron vidékéről egy kis német fiút, aki 
egy árva szót sem tudott magyarul. Kará-
csonyra a kis német már magyarrá lett, az 
maradt a mai napig és az fog maradni hol-
ta napjáig.”. 

Jogi tanulmányokat folytatott, mely-
nek befejezését követően egy ideig Fertő-
rákoson, bátyja oldalán jegyzőgyakornok, 
majd előbb Székesfehérváron, 1908-tól 
pedig a soproni pénzügyigazgatóságnál 
fogalmazó. 1912-ben nevezték ki a városi 
számvevőség élére főszámvevőnek. 

Töpler Kálmán utódaként 1918. július 
31-én közfelkiáltással választották meg 
polgármesternek, ezt a tisztségét nap-
ra pontosan huszonhárom évig töltötte 
be. Feleségével, Prickler Matilddal elő-
ször a Villa sor 10. szám alatti házban 

laktak, itt született három gyermekük, 
Mihály, Ferenc és János, majd az 1920-as 
években költözött a család a Frankenburg 
út 5. szám alatti házba. Az 1930-as évek 
elején városa iránti szeretete és tisztele-
te jeléül felvette a Sopronyi előnevet. 

A háború után azzal vádolták meg, 
hogy szerepe volt az általa igazgatott se-
lyemgyár Németországba telepítésében, 
ezért megfosztották díszpolgárságától, 
az Igazoló Bizottság pedig állásvesztés-
re ítélte. Némi elégtétel lehetett számá-
ra a soproni népbíróság felmentő ítélete, 
ugyanis a vád egyetlen tanút sem tudott 
felsorakoztatni ellene. Iratait rendezget-
ni egy darabig még bejárt a levéltárba, 
mígnem kitiltották a városháza hivata-
laiból. Jelentkezett utcaseprőnek, hogy 
ezzel is a várost szolgálja. Nem tarto-
zott a vagyonos polgárok sorába, halálá-
ig a Frankenburg úti családi házban élt. 
Nélkülözések és megaláztatások sorát 
kellett elviselnie az új városvezetés ré-
széről, méltatlan rágalmazásokkal illet-
ték. Csendes visszavonultságban halt meg 
1952. április 7-én. Születése 120. évfordu-

lóján Sopron városa postumus visszaad-
ta díszpolgári címét. Lakóháza falán az 
emléktáblát 1992 áprilisában helyezték el.

Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

HOL JÁRUNK?  – rejtvény

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

EZ LESZ…  – programajánló
JANUÁR 17., SZERDA 

Egy rajongó újságíró Törőcsik Mariról
14.30, Pedagógusok Soproni Művelődési Háza
Előadó: Szenkovits Péter, az előadás után levetítik az 
Aurora Borealis című magyar filmet.

JANUÁR 18., CSÜTÖRTÖK

Baba–mama klub
10.30, Liszt-központ
Szenzomotoros torna a természetben. Dr. Arany 
Virág gyermekorvos, erdei szenzomotoros fejlesztő, 
Zsadányi-Kozák Gabriella gyógypedagógus, szomato- és 
pszichopedagógus előadása. 

Bódi tesók – téli roadshow
18 óra, Liszt-központ

JANUÁR 19., PÉNTEK 

Gróf Bánffy Miklós, a polihisztor 
külügyminiszter

10 óra, Központi Bányászati Múzeum 
A kiállítás február 29-ig ingyenesen megtekinthető.

Verses teadélután
16.30, Széchenyi István Városi Könyvtár
A magyar kultúra napja alkalmából kötetlen beszélgetés 
helyi és környékbeli költőkkel – forró teával. 
További időpont: január 23. 16.30

Jean Anouilh: A pacsirta – színmű
19 óra, Liszt-központ
További időpont: január 20. 19 óra

Monastery lemezbemutató
19 óra, Hangár Music Garden 

JANUÁR 20., SZOMBAT 

Ami az útikönyvekből kimaradt… – séta
11 óra, Tourinform iroda

Cukorbetegek januári összejövetele
15 óra, Pedagógusok Soproni Művelődési Háza

Retro Party Sopron
22 óra, Hangár Music Garden 
Sztárvendég Betti Love, házigazda Dj. Blade

JANUÁR 21., VASÁRNAP

Lengyel Tamás egyszemélyes vígjátéka
19 óra, Elit mozi
Kitolás – Apanevelés kezdőknek és haladóknak

JANUÁR 22., HÉTFŐ

Magyar kultúra napi városi ünnepség
10 óra, Deák tér, Kölcsey-szobor 
Ünnepi beszédet mond: T. Horváth József zeneszerző, elő-
adóművész, a Sopron Kultúrájáért-díj 2023. évi kitünte-
tettje. Közreműködnek a Soproni Petőfi Színház művészei.

A magyar kultúra napja
18 óra, Liszt-központ
Előadást tart Rókusfalvy Pál borász, kormánybiztos, 
korábbi műsorvezető, énekel a Fidelissima Vegyeskar. 
Szervezők: Keresztény Értelmiségiek Szövetsége Soproni 
Csoportja, Magyarországi Luther Szövetség soproni 
csoportja, Soproni Kálvin Kör

JANUÁR 24., SZERDA 

Dumaszínház: A miheztartás vége
18 óra, Liszt-központ
Hadházi László önálló estje. Műsorvezető: Fülöp Viktor

JANUÁR 25., CSÜTÖRTÖK 

Kelemen Tibor emlékkiállítása
16 óra, bánfalvi fiókkönyvtár
Megnyitja Rozmán Zoltán rajztanár, közreműködik Fodor 
Gábor fuvolaművész. A kiállítás február 29-ig látogatható.

JANUÁR 26., PÉNTEK  

The Devotees – Depeche Mode Tribute 
Band koncert

19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden 

JANUÁR 27., SZOMBAT  

Diabolus In Musica, Csendesocean
20 óra, Búgócsiga Akusztik Garden
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Az új esztendő új kihívások elé állítja a város veze-
tését is, mert nem állhat le Sopron fejlesztése, ki-
emelt feladat, hogy az elért eredményekre alapoz-
va ne törjön meg a lendület. Ezúttal arra kértük 
dr. Farkas Ciprián polgármestert, hogy tekintsük 
át azokat a „cölöpöket”, amelyekre bátran építhet-
jük a jövő Sopronát.

– Mindenekelőtt ezeken a 
hasábokon is minden sopro-
ninak egészségben eltöltött, 
sikeres új évet kívánok! 2023 
drámai világpolitikai esemé-
nyei és azok ismert következ-
ményei nagy kihívások elé 
állították egész Európát, így 
benne hazánkat és városun-
kat is. Azonban ennek ellené-
re a kormány támogatásával 
és a soproni emberek egyet-
értésével, biztatásával sike-
rült megvalósítanunk a kitű-
zött fejlesztési terveinket. Öt 
év távlatában érdemes össze-
gezni, hogy honnan, hova ju-
tottunk. Ezért készítettük el 
a Lendületben című kiadvá-
nyunkat, amely bemutatja a 
közös munkánk eredményeit. 

– Hol és hogyan érhető el 
a kiadvány?

– A következő napokban 
minden családhoz szeretnénk 
eljutni a kiadvánnyal. Fontos-
nak tartjuk, hogy folyamato-
san kapcsolatban legyünk a 
soproniakkal, hiszen meglá-
tásaikat, tapasztalataikat a 
városért végzett munkánk-
ban is hasznosítjuk. Az önkor-
mányzati hírlevél csokorba 
szedve, fejezetekre bontva, fo-
tókkal illusztrálva, rövid szö-
vegekkel és képaláírásokkal 
ad egy képet arról, hogy meny-
nyi minden történt az elmúlt 
években. A mindennapi tapo-
sómalomban kevés idő jut egy 
hosszabb távú összegzésre, 

ezért is fontos ez a kiadvány. 
Ezt forgatva kiderül, hogy a 
kihívások ellenére valóban 
nagyot léptünk előre. A cé-
lunk pedig az, hogy ez a fejlő-
dés a jövőben is folytatódjon. 

– Ön szerint melyek 
voltak a legfontosabb fej-
lesztések?

– Egyet-egyet nem tudok 
és nem is szeretnék kiemelni, 
mert például egy utca felújí-
tása az ott élőknek éppolyan 
fontos lehet, mint megépíteni 
a gyorsforgalmi utat.

– Akkor kérem, nézzük 
át a főbb fejezeteket!

– Elsőként felidézzük a 
város legnagyobb ünnepét, 
a hűség napját, ami ma is az 
identitásunk alapja. A nép-
szavazás 100. évfordulóján 
Orbán Viktor miniszterel-
nökkel és a világ magyarsá-
gával együtt ünnepelhettünk. 
Meggyőződésem, hogy előde-
ink hűséges és bátor kiállásá-
ból a következő száz évben is 
erőt meríthetünk. Az első fe-
jezet a gazdaságról szól, azok-
ról a fejlesztésekről, amelyek 
hozzájárulnak a helyi gaz-
daság megerősítéséhez. Eb-
ből a szempontból kulcsfon-
tosságú fejlesztés az M85-ös 
gyorsforgalmi út megépítése, 
amely az év végére az oszt-
rák határig is eljut. Ez új táv-
latokat nyit Sopron számára. 
A hozzá kapcsolódó észak-
nyugati elkerülőút pedig már 

tavasszal elkészül. Haszná-
latával jelentősen csökken 
a városon áthaladó teher-
forgalom. Átadtuk továbbá 
az inkubátorházat, segítve 
a kisvállalkozásokat. Váro-
sunkban meghatározóak a 
kkv.-k, az ő munkájuk támo-
gatása és versenyképességük 
megőrzése számos kormány-
zati programon keresztül va-
lósult meg. Ide kapcsolódik, 
hogy városunkban sokré-
tű és kiemelkedő színvona-
lú a szakképzés, amely a jövő 
szakembereit biztosítja a gaz-
daság számára.

– A fejlődést azonban 
nem csupán az előbb emlí-
tettek reprezentálják.

– Valóban nem. A követ-
kező fejezetben bemutatjuk 
mindazokat a fejlesztéseket, 
melyek átfog-
ják a város éle-
tét. Láthatják 
az olvasók a 
parkolóházat, 
az út- és járda-
felújításokat, 
a piac napja-
inkban is tar-
tó átépítését, 
valamint a Fer-
tő tavi fejlesz-
tés jelenlegi 
állapotát. 

– Egy vá-
ros lakóinak közérzetét 
azonban nemcsak életük 
keretei határozzák meg, ha-
nem a biztonságérzetük is.

– A rendőrség statiszti-
kái alapján Sopron az ország 
egyik legbiztonságosabb vá-
rosa. Nekünk az a célunk, 
hogy a soproniak biztonságát 
tovább erősítsük. Ezért épült 
meg az ország első Rendésze-
ti Integrált Központja (a rend-
őrség és tűzoltóság korszerű 
bázisa), valamint ezért támo-
gatjuk a polgárőrséget is. Az 

idősek biztonságát szolgája, 
hogy Sopron is bekapcsoló-
dott a gondosóra programba. 
Felújítottuk a Lenkey utcai 
egészségügyi központot, va-
lamint a kórház fejlesztése is 
folyamatos. A következő feje-
zet gyermekeinkről szól, hi-
szen ők jelentik a jövőnket. 
Számba vettük mindazokat 
a fejlesztéseket, korszerű-
sítéseket a bölcsődéktől az 
óvoda- és iskolafelújításokig, 
amelyek hozzájárulnak ah-
hoz, hogy a soproni gyerme-
kek a lehető legjobb körülmé-
nyek között nevelkedjenek. 
Példaként talán elég csak az 
Anger réti új bölcsődét és az 
Orsolya-iskola teljes felújítá-
sát említeni.

– Egy város kollektív ér-
tékrendjét az is mutatja, 

hogy miképp 
becsüli meg 
épített és ter-
mészeti kör-
nyezetét.

– Az elmúlt 
években jelen-
tős lépéseket 
tettünk ezeken 
a területeken 
is. Megbecsül-
jük értékein-
ket. A teljesség 
igénye nélkül: 
me gépü lt  a 

Soproni Múzeumnegyed, 
felújítottuk a Szent Mihály-
templomot és a Lenck-villát, 
valamint számos ikonikus 
épületet. Elkészült a Páneu-
rópai Piknik Látogatóköz-
pont. Sopron zöld város, en-
nek szellemében felújítottunk 
több közparkot, és újakat is 
létrehoztunk. Ilyen például a 
koronázó-dombi, új, gyönyö-
rű panorámát kínáló park 
vagy a kormányzati támoga-
tásból épült Hűségpark.

– Sopront a sport és 
a kultúra városaként is em-
legetik. Ön elégedett az el-
ért eredményekkel?

– A soproni sport- és kul-
turális élet kiemelkedő szín-
vonalú. A város nagyság-
rendjéhez képest erőn felül 
teljesítünk mindkét terüle-
ten. Éppúgy büszkék vagyunk 
a sportolóink korosztályos si-
kereire, mint profi csapata-
ink szerepléseire. A kulturális 
élet fő bástyája a Pro Kultúra, 
amelynek része a színház. 
Utóbbi az önkormányza-
ti támogatás mellett jelentős 
kormányzati forrásokra is 
számíthat évről évre. A külön-
böző látványos rendezvények 
együttes élményt okoznak a 
résztvevőknek. Ezek segítsé-
gével is tovább építjük a sop-
roniak közösségét. 

Látványos szakaszához érkezett a soproni piac felújítása – múlt héten már a helyükre emel-
ték az új  tetőszerkezet tartógerendáit is.  FOTÓK: GRIECHISCH TAMÁS

„Nem nehéz megjósolni, 
hogy a sokszor egymás-
sal is marakodó, egy-
mást is csipkedő ellen-
zéknek kevés esélye van, 
hogy megszerezze a vá-
ros vezetését, de a vég-
ső szót természetesen a 
választók mondják ki.”

JEGYZET

A remény éve
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Mint minden évben, ilyenkor januárban még 
tele vagyunk hittel és reménnyel, hogy ez az 
évünk jobb lesz, mint az előző volt. Még a bő-
rünkön érezzük a múlt év minden kínját és 
gyötrelmét, zsigereinkben még ott van a magas 
infláció, amelyet azonban következetes gazda-

ságpolitikai lépések-
kel letört a kormány, 
mindenfajta kétkedés 
ellenére, megteremt-
ve az ez évi növeke-
dés feltételeit. Persze 
ez utóbbihoz sok min-
den más is kellett, de 
az infláció érintette a 
legérzékenyebben a 
családokat és a nyug-
díjasokat. Szóval re-

ménykedünk – és nem is alaptalanul – hogy 
2024 más lesz, de azért nem nyugodhatunk meg 
teljesen, hiszen még mindig tart az orosz–uk-
rán háború, és Izrael is harcban áll a Hamász 
terrorszervezettel. A következmények a mi éle-
tünkre is hatással vannak nap mint nap, és még 
sorolhatnám, hogy mi mindennel kell megküz-
denünk a migrációtól a brüsszeli zsarolásokig. 
Mindezek ellenére joggal lehetünk optimisták. 
Mert ugyan nem arról van szó, hogy nálunk 
minden rendben, tudjuk, messze még a tejjel-
mézzel folyó Kánaán, de a kormány, és teszem 
hozzá, a városvezetés teszi a dolgát, a tények 
szerint eredményesen.

Az idei év különleges, hiszen két választáson 
(de egy napon, június 9-én) is kifejezhetjük véle-
ményünket és akaratunkat. Belpolitikai szem-
pontból az önkormányzati választások a jelen-
tősebbek, hiszen ekkor dől el, hogy a nagyobb 
településeken melyik pártszövetség vagy párt 
jelöltjei kapnak bizalmat. A kisebb falvakban 
jellemzően a függetlenek aratnak, legalább-
is így volt ez az elmúlt választásokon. Azt még 
nem lehet tudni (legalábbis nem nyilvános), 
hogy Sopronban kik lesznek a Fidesz–KDNP ki-
hívói (és azt sem, hogy várost vezető pártszö-
vetség kiket jelöl), mindenesetre az első csatát 
az ellenzéki pártok egymással vívják meg (ha 
csak nem külön-külön indulnak), legyen szó ön-
kormányzati képviselői jelöltségről vagy arról, 
hogy ki(k) indul(nak) a polgármesteri székért. 
Nem nehéz megjósolni, hogy a sokszor egymás-
sal is marakodó, egymást is csipkedő ellenzék-
nek kevés esélye van, hogy megszerezze a vá-
ros vezetését, de a végső szót természetesen a 
választók mondják ki.

Nagy a tét az uniós választásokon is, mert 
egyáltalán nem mindegy, hogy a jelenlegi fő-
sodor megroppan, a jobboldal pedig megerő-
södik, vagy marad minden a régiben, és akkor 
újabb nehéz évek várnak ránk. Az mindeneset-
re biztató, hogy a mostani körülmények között 
is megnyíltak a pénzcsapok, de még sokat kell 
küzdeni azért, hogy az összes nekünk járó for-
rás eljusson hozzánk. De ez csak az egyik ve-
tülete az uniós választásoknak, mert számos 
olyan kérdés vár megoldásra, mint például a 
migráció, a genderkérdés vagy a rezsicsökken-
tés eltörlésének brüsszeli óhaja.

Szóval izgalmas tavasz elé nézünk abban a 
reményben, hogy újra növekedési pályára lép 
az ország, és folytatódik Sopron valóban pá-
ratlan fejlődése, tovább javulnak életkörül-
ményeink.

Dr. Farkas Ciprián:  Tovább építjük a város közösségét

 Lendületben Sopron

„Fontosnak tartjuk, 
hogy folyamatosan 
kapcsolatban le-
gyünk a soproniak-
kal, hiszen meglá-
tásaikat, tapaszta-
lataikat a városért 
végzett munkánk-
ban is hasznosítjuk.” 

DR. FARKAS CIPRIÁN

Szerkesztőségünk elkötelezett a soproniak bemutatása mel-
lett. Olyan embereket keresünk, akik szűkebb–tágabb környe-
zetükben valamiért kiérdemelték a körülöttük élők szerete-
tét, tiszteletét. Bárki, akire felnéznek olvasóink! Ha ismernek 
ilyen embert a környezetükben, írják meg nekünk, hogy ki 
ő, hogy érhetjük el, és hogy miért olvasnának róla örömmel! 
Leveleiket a  szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-cím-
re várjuk!

HÉTKÖZNAPI HŐSÖK
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MUNKATÁRSUNKTÓL

Összesen 58 lakástűzhöz és 8 esetben a szén-mon-
oxid érzékelő jelzése miatt vonultak a soproni hi-
vatásos tűzoltók tavaly. A szakemberek szerint a 
szén-monoxid- és a füstérzékelő is életmentő lehet. 

2023-ban Győr–Moson–Sop-
ron vármegyében 272 lakás-
tűz keletkezett, 7-tel kevesebb 
mint 2022-ben. A tüzek-
ben 2 ember vesztette éle-
tét, 34-en sérültek meg. Sop-
ronban 58 lakástűz volt. 

A leggyakrabban elektromos 
probléma, nyílt láng hasz-
nálata, a fűtési rendszer hi-
bája, főzés, dohányzás mi-
att csaptak fel a lángok – áll 
a Győr–Moson–Sopron Vár-
megyei Katasztrófavédelmi 

Igazgatóság közleményében. 
A 272 kigyulladt ingatlan kö-
zül csak kettőben volt füst-
érzékelő. Ahol volt ilyen esz-
köz, ott nem történt tragédia, 
nem sérült meg senki, hiszen 
a füstérzékelő már a tűz kez-
deti fázisában jelzett. 

Tavaly vármegyénkben 
57-szer, Sopronban nyolcszor 
riasztották a tűzoltókat szén-
monoxid miatt, de már idén 
is kaptak egy Cseresznye so-
ri társasházból riasztást a 
szakemberek. 2023-ban az 

érzékelőknek is köszönhe-
tően senki nem halt meg a 
mérgező gáz miatt, összesen 
hatan szenvedtek valami-
lyen mértékű szén-monoxid-
mérgezést. Akkor keletkezik 
szén-monoxid, ha zárt térben 
nyílt láng ég, és nem megfele-
lő a levegő-utánpótlás. Éppen 
ezért a tragédiák megelőzé-
séhez gondoskodjunk állan-
dó szellőzésről, rendszeresen 
ellenőriztessük a kéményt, és 
érdemes szén-monoxid-érzé-
kelőt is beszerezni.

Már idén is vonultak  szén-monoxid miatt a soproni tűzoltók

Előzzük meg a mérgezést!
Országosan több mint 1400 
ponton mintegy 1800 vissza-
váltó automatát telepített a 
MOHU Mol Hulladékgazdál-
kodási Zrt. január elejére, a 
boltokban fokozatosan jelen-
nek meg azok a palackok, do-
bozok, üvegek, amelyeken lo-
gó jelöli a visszaválthatóságot 
– közölte a társaság. 

A MOHU felhívta a figyel-
met: a gyártók 2024. június 
30-ig még forgalomba hoz-
hatnak jelölés nélkül palac-
kokat, ezért a fogyasztók csak 
lassan, fokozatosan találnak 
majd visszaváltható terméke-
ket a boltok polcain.

A kötelező visszaváltási 
rendszer lényege, hogy a je-
löléssel ellátott üveg, fém és 
műanyag palackos italtermé-
kek eladásakor palackonként, 
egységesen 50 forint vissza-
váltási díjat fizet a vásárló, 
amit visszakap, miután visz-
szaváltotta a terméket.

Azt a csomagolást lehet 
majd visszaváltani, amin sze-
repel a visszaváltási logó, és 
amiért kifizette a vásárló a 
visszaváltási díjat. A most 
használt, nem visszaváltható 
csomagolásokat továbbra is a 
szelektív kukákba kell dobni.
(Forrás: mti)

Visszaváltható 
PET-palackok 

Kónya Kristóf:  A földlabdás fákat befelé és kifelé is szoktatni kell

Búcsúznak a karácsonyfák

Sopronban is telepítették már az új automatákat. 

Kitüntetett világjáró vadász 
Első magyarként Hidvégi Béla kapta meg a vadászat és „ter-
mészetmegőrzés Nobel-díjaként” emlegetett Weatherby-díjat, 
amelyet az egyesült államokbeli Dallasban adtak át a világjáró 
vadásznak. Hidvégi Béla városunkban is nyomot hagyott: több 
száz darabból álló trófeagyűjteményét a Magyar Természettu-
dományi Múzeumnak ajándékozta, amely határozatlan időre 
kölcsönözte a gyűjteményt a keszthelyi Festetics kastélymúze-
umnak és a soproni Erdészeti Múzeumnak. Hidvégi Béla 1936-
ban Nagyszénáson született, 1956-ban emigrált az Egyesült 
Királyságba. Szenvedélyes vadászként öt kontinensen számos 
világrekord trófeát ejtett, miközben rengeteget tett a vadvéde-
lem, a természetmegőrzés és a vadászat értékének fenntartá-
sa érdekében. 2016-ban Pantheon-díjat, 2021-ben Conklin-díjat 
kapott, most pedig átvehette a Weatherby-díjat. 2013-ban ad-
digi munkássága elismeréseként megkapta a Magyar Érdem-
rend Tisztikeresztjét is. 

Fontos cél a talajállapot javítása
A talajállapot javítása és a vízmegtartó képesség növelése ki-
emelt szakpolitikai cél, amelyet az új, közös agrárpolitika min-
den korábbinál több eszközzel támogat – fogalmazott Juhász 
Anikó. Az  agrárgazdaságért felelős helyettes államtitkár a VII. 
Talajélet Konferencia és Szakkiállításon hangsúlyozta: Ma-
gyarországon a megközelítőleg 5 millió hektár mezőgazdasá-
gi termőterületből mindössze 5000 hektáron alkalmazzák az 
úgynevezett talajmegújító gazdálkodást. Eközben az Egyesült 
Államokban és Dél-Amerikában a termőterületek 50–80 szá-
zalékán folytatnak regeneratív gazdálkodást. 

Steigler Pince: boros siker 
A soproni Steigler Pince zöld veltelini bio 2022-es bora is rá-
került a Magyar Borszakírók Köre „Super 12” listájára – a me-
rítésben a tagok által 2023-ban kóstolt és magas minőségűnek 
tartott borok szerepelnek. A két vörös- és fehérborokat felso-
roltató lista tételei közül választották ki azokat, amelyek meg-
kapták a Magyar Bor Nagydíjat.

A karácsonyfa leszedésé-
vel sokan csak vízkeresztig 
várnak, kevesebben vannak 
azok, akik majdnem húsvétig 
szeretik csodálni a feldíszített 
fenyőt. A többség igényeihez 
alkalmazkodva januárban és 
februárban a Sopron Holding 
Zrt. a társasházi övezetekben 
kijelölt karácsonyfa-gyűjtő-
pontokról szállítja el a feles-

legessé vált fenyőfákat, a csa-
ládi házas övezetekben pedig 
az STKH végez házhoz menő 
karácsonyfagyűjtést.

– Az említett két hónapban 
biztosítunk egy-egy alkalmat, 
amikor az adott területről el-
szállítjuk a karácsonyfákat 
– tudtuk meg Takács Krisz-
tiántól, az STKH hulladék-
hasznosítási részlegvezető-

helyettesétől. – Változó, hogy 
mennyi fa gyűlik össze, tavaly 
például 50.960 kilogramm fe-
nyőfa érkezett be a soproni te-
lephelyünkre. Ezeket a fákat 
azután egy fertőszentmikló-
si partnerünkhöz szállítjuk. 
Mivel a fenyők gyantatartal-
ma magas, komposztálásra 
nem alkalmasak, így más mó-
don hasznosítják őket. 

Ha valódi fenyőt vásáro-
lunk, nem ártunk a környeze-
tünknek, hiszen nem erdők-
ből vágják ki azokat, hanem 
kifejezetten erre a célra ter-
mesztik, a feleslegessé vált 
fákat pedig újrahasznosítják. 
Néhányan földlabdás fát vá-
lasztanak, amelyet ha kiül-
tetnek, akkor pár év múlva 
akár ki is vághatnak, és újból 
feldíszíthetnek.

– A földlabdás fenyőt be-
felé és kifelé is szoktatni kell: 
vagyis a lakásból kihozva elő-
ször egy–másfél napig egy hű-
vösebb helyiségben tartsuk, 
és csak ezután vigyük ki a sza-
badba, lehetőleg védett helyre 
– ajánlotta Kónya Kristóf er-
dész, parképítő és -fenntartó, 
dísznövénytermesztő techni-
kus. – Nem kell félnünk, hogy a 
gyökere elfagy. Ha a növényen 
fagysérülést látunk, metszőol-
lóval csípjük le! Csak akkor ül-
tessük ki a fenyőt, amikor már 
felengedett a talaj! Ássunk ak-
kora gödröt, mint a földlabdá-
ja, és öntözzük gyakran az el-
ső nyáron, mert érzékeny a 
szárazságra! A kiültetés után 
akár műtrágyával is segíthet-
jük a fejlődést. 

FO
TÓ

: F
IL

EP
 IS

TV
ÁN

MADARÁSZ RÉKA

Az ünnepek elmúltával 
nem kell sokat gondol-
kodnunk, hogyan szaba-
duljunk meg a karácsony-
fától, ugyanis a Sopron 
Holding Zrt. és az STKH  
(a megszokott módon)  
elszállítja azokat. 
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A tavalyi nézőszám duplájára  számítanak a szervezők

Azahriah a SopronFesten

1984
SSE felkészülés 
Tizenkilenc játékossal kezd-
tük el a felkészülést, január 
9-én, mondja Horváth György, 
az SSE technikai vezetője (…). 
Ezen a héten naponta egyszer 
gyakorolunk, hogy aztán ja-
nuár tizenhatodikától kezdve 
a brennbergbányai úttörőtá-
borban üssük fel a tanyánkat. 
Az edzéseinket az SVSE torna-
csarnokában és a Bécsi úti pá-
lyán tartjuk majd. Ha az idő-
járás különösen zord lenne, 
akkor (…) az Angeren folytat-
nánk a gyakorlatozást. Január 
21-én Győrött a bajnokcsapat 
ellen lépünk először pályára, 
ezt követi egy napközis rend-
szerű táborozás Sopronban. 
Természetesen ekkor is játsz-
szunk előkészületi mérkőzé-
seket, így január 26-án a Bau-
xitbányász lesz az ellenfelünk 
Sopronban. Hogy melyik pá-
lyán (…), az a mindenkori hely-
szín az időjárás függvénye, fo-
galmazott Horváth György. 
Január végén egyhetes szlo-
vákiai edzőtáborozásra uta-
zik a csapat Trencinbe, ahol 
első- és másodligás csapatok 
elleni edzőmérkőzések teszik 
változatossá az SSE felkészü-
lését. (Kisalföld)

1964
Ontották a gólokat 
a jégkorongozók
Vasárnap délelőtt az Ifjúság 
téri jégpályán előkészületi 

mérkőzést játszottak Sopron 
korongozói. A két csapat így 
állt fel: „A” csapat: Friedrich, 
Landl, Uzsoki, Horváth F., Gi-
licze, Horváth T. Csere: Mikó, 
Pusker, Krasznai. „B” csapat: 
Grubits, Németh Gy., Ürmös, 
Halmosi, Szűcs, Hoffer. Csere: 
Müller, Fehér, Polgár, Giczi. 
Az első két harmadban az „A” 
csapat rohamait még jól hárí-
totta a tömörülő „B” csapat, a 
harmadik harmadban azon-
ban már nem tudta megaka-
dályozni a gólzáport. A kismé-
retű pályán gyors, lendületes 
játék folyt, sokat mozogtak 
a korongozók, egyénileg kü-
lönösen Horváth Tibor, Hor-
váth Ferenc, Landl, Krasznai 
és Gilicze jeleskedtek. A vég-
eredmény: 10:3 az „A” csapat 
javára. Góllövők: Horváth T. 4, 
Horváth F. 3, Gilicze 2 és Pus-
ker, illetve: Ürmös, Hoffer és 
Halmosi. (Kisalföld)

Síverseny Sopronban
Az év első síversenyét a Szé-
chenyi Gimnázium rendezte 
a Dalos-hegyi lesiklópályán. 
A mínusz 11 fokos hideg, a he-
lyenként viharos erejű szél, a 
jeges pálya nehéz feladat elé 
állította a küzdőket. Eredmé-
nyek: műlesiklás úttörők: 1. 
Tomsits Károly (Május 1. tér), 
2. Salamon Károly (Kellner is-
kola), 3. Gmeiner Nándor (Pe-
tőfi tér). Serdülők: 1. Vörös 
Endre (Széchenyi Gimn.), 2. 
Kaschnitz József (Széchenyi 
Gimn.), 3. Halmai Imre (Szé-
chenyi Gimn.). Ifjúságiak: 1. 
Szováti Ferenc (Széchenyi 
Gimn.), 2. Schlosser Gusztáv 

(Széchenyi Gimn.), 3. Gmei-
ner István (Széchenyi Gimn.). 
Felnőttek: 1. Alpár Gyula 
(SMAFC), 2. Hegedűs István 
(SMAFC), 3. Hoppál Zoltán 
(SMAFC). (Kisalföld)

1944
Soproni írók Kolozsváron
A Reményik Sándor baráti 
kör meghívására Kolozsvár-
ra érkeztek a soproni Fran-
kenburg Irodalmi Kör tag-
jai azoknak a látogatásoknak 
viszonzására, amelyeket an-
nak idején Reményik Sándor-
ral együtt barátai tettek Sop-
ronban. A soproniak először 
az egyetemi könyvtár előadó-
termében mutatkoztak be Ko-
lozsvár közönségének. Itt Ka-
menszky Árpád polgármester 
beszélt Sopron történetéről és 
fejlődéséről, majd Berecz De-
zső „Soproni séta” címmel 
tartott vetítettképes előadást. 
A református teológia díszter-
mében a Frankenburg Irodal-
mi Kör által rendezett iro-
dalmi esten Tavaszy Sándor 
püspökhelyettes üdvözlő sza-
vai után Sopron polgármes-
tere, Kamenszky Árpád mon-
dott megnyitó beszédet, majd 
a kör tagjai közül többen ver-
seket szavaltak és novellákat 
olvastak fel. A soproni irodal-
mi kör kolozsvári szereplése 
nagy sikerrel járult hozzá a 
két város közötti barátság el-
mélyítéséhez. (Új Magyarság)

Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból

Itt a báli  
szezon 
Hétvégén Sopronban is el-
kezdődött a báli szezon. Ze-
nés, táncos, jótékonysági 
mulatságot tartott a Bán-
falváért Baráti Kör, vala-
mint a Soproni Borlovagok 
és Borbarátok is. A bálok so-
ra a következő hetekben is 
folytatódik: a legtöbb isko-
la, valamint számos egyesü-
let, kör szervez szórakozta-
tó estet.

Farsangifánk-
délután 
Közös éneklésen, áhitaton, 
kézműves foglalkozásokon 
is részt vettek a gyerekek és 
szüleik a farsangifánk-dél-
utánon a Soproni Evangéli-
kus Egyházközség gyüleke-
zeti termében. A programon 
a Hunyadi-iskola diák-
jai és tanárai is zenés mű-
sort adtak. 

Nyitva  
a fonoda! 
Kötnek, horgolnak, írásos, 
keresztszemes kézimun-
kákat varrnak, miközben 
teáznak és beszélgetnek 
– újra megnyit a Soproni 
Erdélyi Kör fonodája. Janu-
ár 19-én 18 órától várják a 
program résztvevőit az Er-
délyi házba. 

A pünkösdi hosszú hétvégén, május 17–18–19-én a SopronFesten fellép Azahriah 
(felvételünkön) mellett többek között Majka, Beton.Hofi, a Bagossy Brothers Company, 
Dzsúdló, a Follow the Flow, a Kowalsky meg a Vega, a Quimby, Rúzsa Magdi, a Tankcsapda, 
T.Danny és a Valmar, a nemzetközi porondról pedig Alle Farben, a Kraak & Smaak, a Kruder 
& Dormeister és a Sigma érkezik. 

Azahriah 2024-ben csak néhány alkalommal lép 
színpadra, a tripla Puskás Aréna előtt fél évig se-
hol nem találkozhat vele a közönség. Egyetlen kivé-
telt tesz: május 18-án egy exkluzív show-val érkezik 
a SopronFest nagyszínpadára! 

– Sopron vezetőivel és a vá-
ros kulturális, gasztronómi-
ai életének motorjaival azon 
dolgozunk, hogy egy új ünnep 
szülessen Sopronban – kezdte 
Lobenwein Norbert főszerve-
ző. – Nemcsak új, de sok szem-
pontból újszerű 
fesztivál meg-
t e r e mt é s e  a 
cél, amely egy 
közös munka 
eredménye le-
het. Ebben a 
kínálatban az 
egyik kulcs ter-
mészetesen a 
zenei program, 
a koncertek. 

A fesztivál 
koncertkínálata és helyszíne 
is jelentősen változik tavaly-
hoz képest. A fedett helyszí-
nek mellett felépül egy sza-
badtéri nagyszínpad is, és 
bár a befogadóképesség kor-
látozott, a tavalyi nézőszám 
duplájára számítanak a szer-
vezők. Továbbra is a cél az em-
beri léptékű méret. 

– Azahriah 2024-ben alig 
lép fel pár helyen, a Puskás 

előtt fél évig pedig sehol nem 
találkozhatunk vele. Ez alól 
egyedül a SopronFest a kivé-
tel, ami nagy öröm nemcsak 
számunkra, de minden bi-
zonnyal a rajongói is várják 
őt – folytatta Lobenwein Nor-

bert. – Hoz-
zá hason-
lóa n még 
néhány kuri-
ózumra szá-
míthatunk, 
ol y a nok r a , 
a k ik csa k 
a Sopron-
Festen kon-
certeznek.

A Sop-
ronFest sok 

szempontból más kíván len-
ni, mint a zenei fesztiválok ál-
talában: tíz napra izgalmas, 
pezsgő forgataggá változtat-
ja Sopron városát. Az étter-
meket, kávézókat, klubokat, 
utcákat és tereket kulturális, 
képzőművészeti, zenei, gaszt-
ronómiai programokkal töl-
tik meg, a Lövérekben pedig 
a hazaiak mellett nemzetkö-
zi sztárok is színpadra lépnek. 

A fedett helyszínek 
mellett felépül egy sza-
badtéri nagyszínpad 
is, és bár a befogadó-
képesség korlátozott, a 
tavalyi nézőszám dup-
lájára számítanak a 
szervezők. 

Kitöltötte már a legújabbat? SOPRONITEMA.HU/KVIZEK
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Újoncként kezdte a baj-
nokságot a Caola SC 
Sopron a labdarúgó 
NB III. északnyugati cso-
portjában. A piros-fehé-
rek nehézkes rajtot kö-
vetően gyűjtögették  
a pontokat, amelyek  
a 11. helyhez voltak ele-
gendőek az év végére. 
– A helyezést tekintve telje-
sen elégedettek vagyunk, a 
pontszámot illetően azonban 
van hiányérzetünk – mondta 
Holpár Péter, a csapatot mű-
ködtető gazdasági társaság 
ügyvezetője. – Három–négy 
ponttal talán többünk lehet-
ne, és akkor nyugodtabban is 
várhatnánk a bajnokság foly-
tatását, de így sincs okunk a 
panaszra. Sűrű az NB III-as 
mezőny, egy-egy győzelem-
mel jó néhány helyet lehet elő-
re menni, igaz, vereséggel pe-
dig ugyanígy visszaesni.

A nagyrészt fiatalokból álló 
Caola SC Sopron ősszel ismer-
kedett az osztállyal, és fontos 
tapasztalatokat gyűjtött.

– Tanulóév ez a játékosok-
nak is és nekünk is – folytatta 
Holpár Péter. – Az őszi mérkő-
zések során kiderült, kik azok, 
akik a harmadosztályban hú-
zóembereink tudnak len-
ni, valamint hogy különböző 

okok miatt kikre nem szá-
mítunk a tavaszi szezonban. 
A játékoskeretből Szalka Má-
té Csornára, Rátkai Zsolt Ha-
racsonyba (Horitschon) távo-
zott, valamint máshol játszik 
tovább Németh Ede és Bokán 
Zsolt is, általában a több le-
hetőség reményében. Két hi-
ányposztra tapasztalt futbal-
listát sikerült igazolni: Maka 
Alex középcsatár Ausztriából 
tért haza – ősszel Szabó Ta-
más kényszerűségből játszott 
ezen a poszton, hozzátenném: 
nagyon jól. Balhátvédnek Kun 
László érkezett Dunaföldvár-
ról. Szerintem velük elég erős 
lesz a keretünk.

A soproni csapat január 
19-én kezdi a téli felkészülést, 
március 3-án a Komárom elle-
ni hazai mérkőzéssel pedig a 
tavaszi szezont.

– A játékosaink korábban 
megkapták a futóprogram-
jukat, a pénteki felmérő után 

kezdődnek az edzések. A baj-
noki rajtig hét meccset játsza-
nánk. Feljutó csapatként nem 
lehet más célunk a bajnokság-
ban, mint a bennmaradás. Re-
mélem, nyugodt és sikeres ta-
vaszunk lesz – zárta a Caola 
SC Sopron ügyvezetője.

A FELKÉSZÜLÉSI MÉRKŐZÉSEK IDŐPONTJAI: 
• Január 27.  ASKÖ Klingenbach (Land. 1.)
• Február 3.  FC Deutschkreutz (Land. 1.)
• Február 7.  Csorna SE (NB III.)
• Február 10.  St. Margarethen (Land. 1.)
• Február 14.  FC Mauerwerk Wien (Reg. Liga) 
• Február 17.  ASV Siegendorf (Land 1.)
• Február 24.  Drassburg FC (Reg. Liga) 

A pontos időpontokat és a helyszíneket később közli a klub.

A soproni csapat január 19-én kezdi a téli felkészülést.  FOTÓ: SOPRONI TÉMA-ARCHÍVUM

MUNKATÁRSUNKTÓL

Még lehet jegyeket vá-
sárolni a soproni olim-
piai selejtezőtornára. 
A magyar női kosárlab-
da-válogatott február 
8-án Kanada, egy nap-
pal később Japán, feb-
ruár 11-én Spanyolor-
szág ellen lép pályára 
városunkban.
A jegyértékesítés decem-
ber 10-én kezdődött, év vé-
géig kedvezményes jegyet 
biztosított a kosárlabda-szö-
vetség. AZ MKOSZ-nek nem 
titkolt célja, hogy telt házas, 
kiváló hangulatú mérkőzé-
seket játsszon Sopronban a 
női nemzeti együttes, amely 
egyik mérkőzésen sem szá-
mít favoritnak, ugyanakkor a 
válogatott másodedzője, Czi-
czás László szerint mindegyik 
ellenféllel szemben képes le-
het nyerni. Ehhez sok ténye-
zőnek kell teljesülnie – a sop-
roni közönség a jó hangulatot 
biztosíthatja.

– Az eddigi adatok alap-
ján látható, hogy a pénteki és 
vasárnapi mérkőzésre a No-
vomatic-aréna eredeti lelá-
tói megteltek, és csütörtök-
re is már eladtuk a jegyek 90 
százalékát – mondta Bognár 
Anita, az MKOSZ irodaveze-
tője. – Az olimpiai selejtezőre 

plusz lelátót is üzembe he-
lyeznek, elsősorban ezekre 
lehet még megvásárolni a be-
lépőket. Alapvetően tovább-
ra is az online értékesítésben 
gondolkodunk, ez eddig flot-
tul működött.

A napi jeg yeket az 
eventim.hu oldalon lehet 
megvenni, az irodavezető sze-
rint a felület könnyen kezel-
hető, a jegyvásárlás néhány 
kattintásból álló folyamat.

– Természetesen abban bí-
zunk, hogy plusz lelátókkal 

együtt is minden ülőhelyre 
szóló jegyet megvásárolnak a 
szurkolók – folytatta Bognár 
Anita. – Amennyiben még-
is fennmarad ülőhely, akkor 

biztosítunk helyszíni jegyvá-
sárlási lehetőséget. Ha min-
den ülőhely elkelt, lesz még 
lehetőség állóhelyekre is be-
lépőt venni. 

Kosárlabda olimpiai selejtező:  Gyorsan fogynak a jegyek a meccsekre

Sokat segíthetnek a szurkolók

NŐI OLIMPIAI SELEJTEZŐK SOPRONBAN: 
Február 8., csütörtök 16.30: Spanyolország–Japán
19.00: Magyarország–Kanada
Február 9., péntek 15.30: Kanada–Spanyolország
18.00: Japán–Magyarország
Február 11., vasárnap 15.00: Kanada–Japán
17.30: Spanyolország–Magyarország

Legutóbb november 9-én játszott Sopronban Eb-selejtezőmérkőzést a magyar válogatott, 
akkor a hölgyek 70–51-re nyertek a szlovén nemzeti csapat ellen.  FOTÓ: SOPRONI TÉMA-ARCHÍVUM

Idén télen sem maradnak mozgás nélkül a kispá-
lyás foci szerelmesei: múlt hétvégén megkezdődtek 
a Sopron városi téli teremlabdarúgó-torna küzdel-
mei. A mérkőzéseket 5 egymást követő hétvégén 
rendezik meg a Gárdonyi-iskola tornatermében.

– Idén is alkalmazkodnunk 
kellett a csarnok adottságai-
hoz, így 4+1-es csapatok játsz-
szák a mérkőzéseket – mondta 
Szabó Bálint sportfelügyele-
ti csoportvezető. – A létszám 
a tavalyihoz képest nem vál-
tozott, ezen a télen is 10 csa-
pat szállt versenybe a te-
remlabdarúgó-torna bajnoki 
címéért. A meccseket szom-
batonként rendezzük, 12.30-
kor kezdünk, egy játéknapon 
maximálisan nyolc találkozót 
tudnak lejátszani a csapatok. 

A nevezőket két 5-ös cso-
portba osztották, először a 
csoportmérkőzéseket ren-

dezik meg, amely során min-
denki játszik minden másik 
csapattal egy-egy mérkőzést. 
A kialakult sorrend alapján 
felsőágra és alsóágra oszt-
ják a focistákat: előbbiben 
hat, utóbbiban pedig négy 
együttes folytatja. A felső-
ágon két hármas csoportot 
alakítanak ki, ennek a két 
csoportnak a győztese ját-
szik a végső győzelemért. Az 
alsóágra került együttesek 
keresztbejátszással dönt-
hetnek az első helyezésről. 
Így végül két bajnokcsapatot 
avatnak a Sopron városi téli 
teremlabdarúgó-tornán.

Téli teremtorna

KOSÁRLABDA
Sopron KC – Egis Körmend

Bajnoki mérkőzés,  
Sopron, január 13. 

98–79  
(26–25, 22–18, 25–22, 25–14)

Sopron:  
Nichols 14, Griffin 12/12, 

Meszlényi 7/3,  
Molnár M. 8, Da Silva 18/3  

Csere: Csendes 6/6, 
Fazekas, Sidibe 15,  
Mathis 16/6, Sitku 2

Körmend:  
Morgan 19/6, Takács K. 4,  
Ferencz 21/15, Durázi 15, 

 Tolbert 18  
Csere: Sylla 2, Kiss M., 

Herczeg, Schmera,  
Nagy P., Geröly

Vezetőedző:  
Gasper Potocnik

Vezetőedző:  
Kocsis Tamás

DVTK Hun-Therm – Sopron Basket
Bajnoki mérkőzés,  
Miskolc, január 14.

71–65  
(13–20, 22–13, 19–19, 17–13)

Sopron:  
Turner 17/9,  

Fegyverneky 7/3, 
Sitku 14/6, Brooks 17, 

Mompremier 6  
Csere: Papp 4, Böröndy, 

Varga A., Toman D. 

DVTK Hun-Therm:  
Ano N. 7/3, Aho T. 3/3, 

Charles 6, Jovanovic 11/3, 
Tadic 11  

Csere: Kányási 11/9,  
Lelik 9/6, Grigalauskyte 4, 

Oláh 9/9, Tenyér 

Vezetőedző:  
Gáspár Dávid

Vezetőedző:  
Völgyi Péter

Európa élvonalában
A magyar női vízilabda-válogatott az ötödik helyen végzett az 
Eindhovenben zajló Európa-bajnokságon. Mihók Attila és Cseh 
Sándor együttese a szombati helyosztón 14–3-ra nyert a francia 
csapat ellen. A mérkőzés legeredményesebb játékosa Keszthe-
lyi Rita volt hat góllal. Az már az olaszokkal szembeni negyed-
döntős vereséggel eldőlt, hogy a magyar csapat az Eb-n nem 
szerez olimpiai kvótát, erre az utolsó lehetősége a februári do-
hai világbajnokságon lesz.

A nőknél a házigazda holland válogatott nyerte meg az 
Eb-t, az ezüstérmet a spanyol, a bronzot a görög válogatott 
szerezte meg. 

A magyar férfi vízilabda-válogatott vasárnap 11–8-ra kika-
pott a házigazda és címvédő horvát csapattól az Európa-baj-
nokság zágrábi elődöntőjében.

A világbajnok, ezzel olimpiai kvótás magyar együttes java-
részt fiatal tehetségekkel szerepel a kontinensviadalon, így 
már az meglepetés volt, hogy csoportelsőként rögtön a nyolc 
közé jutott, ahol aztán az olimpiai bajnok szerbeket búcsúztat-
ta ötméteresekkel. A csapat lapzártánk után, kedden délután 
játszott a bronzéremért az olasz válogatottal.

Caola SC Sopron:  Március 3-án a Komárom ellen kezd a csapat 

A biztos bennmaradásért

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Keressen minket az interneten is!
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Teremlabdarúgás
Január 20., szombat 12.30, Gárdonyi Géza 
Általános Iskola 
Városi téli teremlabdarúgó-torna

Január 27., szombat 12.30, Gárdonyi Géza 
Általános Iskola 
Városi téli teremlabdarúgó-torna

Kosárlabda
Január 20., szombat 18 óra, Novomatic-aréna
Sopron Basket – Vasas Akadémia

Január 27., szombat 18 óra, Novomatic-aréna
Sopron KC – Kometa Kaposvári KK

Túrázás 
Január 21., vasárnap 9 óra, Szent Mihály kapu
Betyárkergető-Oroszlán Palkó

LELÁTÓ

RÁZÓ LÁSZLÓ

Örül a több lehetőségnek, és szeretné 
maximálisan kihasználni a neki jutó 
játékidőt Csendes Péter. Az SKC fiatal 
irányítója a napokban töltötte be a 20. 

életévét. A kosaras szerint jelenleg sokkal inkább 
a csapajáték, mint az egyéni képességek dominál-
nak az SKC-nál.

– Isten éltessen, hiszen 
a napokban töltötted be 
a 20. életévedet. Nagy ün-
neplés volt?

– Szó sincs ilyesmiről, 
csak családi körben gyűltünk 
össze, egy közös ebéddel ün-
nepeltük a születésnapomat.

– Ha már a korod szó-
ba került: jövőre megszűnik 
a fiatalszabály. Nem tartasz 
attól, hogy neked – és a töb-
bi fiatal magyarnak – keve-
sebb lehetőség jut majd?

– A kiírás valóban válto-
zik, fiatalszabály már nem 
lesz, ugyanakkor nem elha-
nyagolható, hogy két magyar 
játékosnak kell majd pályán 
lennie. Ez azt jelenti, hogy 
minden csapat keretében 
több bevethető magyar játé-
kosra lesz szükség, hiszen 
nem lehet két emberrel végig-
játszani egy meccset. Minden-
nek köszönhetően úgy vélem, 
nem feltétlen esnek vissza a 
fiatal játékosok pályán töltött 
percei sem. Mindenesetre 

még az idei bajnokságban meg 
kell mutatnunk, hogy valóban 
számíthat ránk az edzői stáb. 
Egyébként úgy veszem észre, 
hogy az SKC mellett más csa-
patoknál is többet játszanak a 
fiatalok, és nemcsak az első, 
hanem a második félidőben is.

– Az új vezetőedző érke-
zése óta láthatóan több sze-
repet kapsz a csapatban. 
Hogy fogadtad mindezt?

– Természetesen örülök, 
hogy mostanában többet ját-
szom, ugyanakkor nem ké-
nyelmesedhetek el, hiszen 
lehet, hogy a következő mecs-
csen már kevesebb percet töl-
tök a pályán, ez folyamatosan 
változhat. Fontos, hogy jelen-
leg pontosan tisztáztuk a ve-
zetőedzővel, kinek, mi a sze-
repe, feladata, kitől, mit vár 
el a szakmai stáb. Így köny-
nyebb jó teljesítményt nyúj-
tani a pályán.

– Teljes értékű NB I. A  
csoportos játékosnak tekin-
ted magad?

– Kevés meccset játszot-
tam még ahhoz, hogy ezt el-
mondhassam magamról. Az 
idei évben minden kerettag-
nak fontos szerepe van az 
SKC-nál, most többet is ját-
szom, ugyanakkor attól még 
messze vagyok, hogy megha-
tározó játékosként tekinthes-
sek magamra.

– Az új tréner, Gasper 
Potocnik érkezése után sor-
ra jöttek a győzelmek, ez mi-
nek köszönhető?

– Szüksége volt a csa-
patnak egy új impulzusra, 
és fontos, hogy az új vezető-
edző érkezése után új center 
is jött. Miután tisztáztuk a 
feladatokat, sokkal inkább a 

csapatjátékra és nem az egyé-
ni képességekre épül a kosár-
labdánk. Ennek akkor van 
különös jelentősége, mikor 
hátrányba kerülünk, akkor 
kell igazán csapatként küz-
denünk. Javuló tendenciát 
mutatunk, és itt nemcsak az 
eredményességre, hanem a 
játék képére is gondolok.

– Hova juthattok idén?
– Erre most szinte lehe-

tetlen válaszolni. A Falco és 
az Alba Fehérvár kiemelke-
dik a mezőnyből, utána azon-
ban rengeteg, közel azonos 
képességű csapat van. Apró-
ságokon, sérüléseken is múl-
hat, hogy végül melyik csapat 
hol zárja az alapszakaszt.

Csendes Péter:  Csapatjátékra és nem az egyéni képességekre épül a kosárlabdánk

„Számíthat ránk az edzői stáb”

Csendes Péter (j2) több lehetőséget kap az SKC-ban, a fiatal játékos bizonyítani szeretne.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER

PAPP GYŐZŐ

A soproni 
labdarú-
gás egyik 
ikonikus 

alakja, Gosztola József 
– sokaknak csak Gosz-
ti – élete nagy részét a 
futballpályákon töltöt-
te. A számítások szerint 
az SSE-ben több mint 
200 bajnoki meccsen 48 
gólt szerzett.

Sarródról indult Gosztola Jó-
zsef, később szerepelt töb-
bek között a Fertőd, a Fertő-
szentmiklós, a Soproni SE 
és a Tapolcai Bauxitbányász 
színeiben, utóbbi kettővel az 
NB II-ben. Hét évet játszott 
Ausztriában határhoz köze-
li csapatokban, majd mintegy 
befejezésként a Sopron Boys 
és a SFAC együtteseiben a me-
gyei harmadosztályban „veze-
tett le”. 

Itthon kétszer volt gólki-
rály az NB II-ben. Az SSE-ben 
több mint 200 bajnoki mecs-
csen 48 gólt szerzett. Sok né-
ző tőle láthatta igazán, mi-
lyen a bombalövés, milyen a 
nagy gól.

Soproni profi pályafutá-
sa lezárásaként 1990. feb-
ruár 6-án Sopronban a Fe-
rencváros elleni barátságos 

mérkőzésen búcsúztatta el 
az egyesület. A Fradi ellen az 
első félidőben nagy fölény-
ben játszott a soproni csa-
pat, és a 25. percben majd-
nem megszerezte a vezetést: 
Halász remek indítását a me-
zőny legjobbja, Fábián pará-
dés mozdulattal vette át, majd 
nagy gólhelyzetből a kapu fölé 
küldte a labdát. Félórányi já-
ték után aztán már zörgött a 
háló: Balaton csúsztatott fe-
jese Józsa közreműködésével 
került a jobb sarokba. 

A szünet után a cserék va-
lamit lendítettek a Ferenc-
város játékán, de egyenlíteni 

csak akkor tudtak a halvá-
nyan játszó zöld-fehérek, ami-
kor a soproniak négyes cserét 
hajtottak végre. Előbb a 65. 
percben Szűcs szögletét Bús a 
bal sarokba fejelte, öt perccel 

később pedig egy védelmi hi-
ba után Wukovics átadását 
Vanicsek éles lövéssel küld-
te a kapuba. Ezzel a Fradi 2–1-
re megnyerte Gosztola József 
búcsúmérkőzését. 

Gosztola József  a soproni labdarúgás egyik legjobb gólvágója volt

A Fradi ellen búcsúzott

JEGYZŐKÖNYV:  Soproni SE – Ferencváros: 1–2 (1–0), 
Sopron, Bécsi út, 1500 néző. Vezette: Oláh. 
Sopron: Kállai – Horváth G., Katona, Fábián, Ruzsics 
– Nagy, Deák (Takács), Vékony (Lukács), Virág – Gosztola 
(Halász, Hajdú), Balaton (Majoros). Edző: Keszei Ferenc. 
Ferencváros: Józsa (Szeiler) – Bús (Telek), Simon, Lim-
perger, Keller – Nagy Zs. (Wukovics), Vaszil, Albert (Va-
nicsek) – Páling (Kiss), Dzurják, Fonnyadt (Szűcs). Edző: 
Rákosi Gyula. 
Gólszerző: Balaton, illetve Bús, Vanicsek

Az SSE színeiben akcióban a szakállas támadó – bombalövéseiről volt híres.

• Általános segélyhívó  112
• Mentők      104
• Orvosi ügyelet 1830
• Soproni Gyógyközpont     

központi szám  514–200 
előjegyzés  514–205, 514–206

• Soproni Katasztrófavédelmi 
Kirendeltség (Tűzoltóság, 
Polgári Védelem) 
 105, 510–672,  510–617

• Rendőrség      107, 311–234
• Előfizetői tudakozó  11818
• Belföldi tudakozó  11800
• Polgármesteri hivatal      

 06–80/204–322, 515–100
• Soproni Polgárőr Egyesület     

 06–30/385–5732
• Sopron Holding    514–600 
• Közútkezelés  515–123
• Gyermekjóléti szolgálat      

 524–361
• Soproni Szociális Intézmény     

 506–400

• Támogató szolgálat     
 06–20/395–9040

• Családsegítő szolgálat 
   524–361

• Családok Átmeneti Otthona     
 524–362

• Pártfogó felügyelet      
 508–126, 508–395, 508–392

• Telefonos lelki  
első  segély-szolgálat     
 116–123

• Drog stop      06–80/505–678
• Magyar Autóklub      188
• Áramszolgáltató      

 06–80/533–533
• Vízszolgáltató       519–100
• Gázszolgáltató      

 06–80/440–141
• MÁV      06–1/3 49 49 49
• GYSEV      577–212
• Volánbusz      311–040

KÖZÉRDEKŰ SZÁMOK
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Továbbra is várjuk az iskolák rendezvényeiről, ifjú tehetségeiről szóló értesítéseket a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre!

MOTTÓ

Görgey Gábor: 
Adria szirénje – 
Utolsó jelentés 
Atlantiszról
A regény lelkileg honta-
lanná vált hőse, Toppor-
czy Ádám mint osztályide-
gen túlélője a kommunista 
évtizedeknek az 1990-es 
nagy változáskor felhág 
élete legmagasabb pont-
jára, ahonnét szabad kilá-
tás esik a tenger és az ég 
egymásba mosódó, szelíd 
kékjére. Az emlékező fő-
szereplő csendes szarkaz-
mussal, öniróniával és be-
lenyugvással szemléli az 
eseményeket, hiszen ha-
rag, bosszúállás soha, egy 
percre sem munkált ben-
ne. Adria szirénje című 
regényéért Görgey Gábor 
kapta meg a 2000-es Az év 
könyve díjat.

KÖNYVAJÁNLÓ

MADARÁSZ RÉKA

A szakma legjobbjai 
képviselik hazánkat 
a WordSkillsen, aho-
va Mihálicz Martinnak 
már az érettségi előtt si-
került bekerülnie. 
A Roth Gyula Erdészeti Tech-
nikum 12. osztályosa a tizen-
nyolc év alattiaknak megren-
dezett WorldSkills junioron 
harmadik helyezést ért el, így 
részt vehetett a 18 év felettiek 
nagy válogatóján. A megmé-
rettetésen aratott sikerének 
köszönhetően ő képviselhe-
ti Magyarországot a szep-
temberi franciaországi világ-
bajnokságon bútorasztalos 
szakmában.

– Iskolatársammal, Esz-
linger Mátyással csak a dön-
tőn találkoztunk, annak el-
lenére, hogy az elődöntőn 
ugyanazt az épületasztalos 
keretet kellett elkészítenünk 
– mesélte Mihálicz Martin. 
– A kétnapos döntőn egy láb-
szerkezettel ellátott éjjeli-
szekrény megalkotása volt a 
feladatunk. A bonyolult kis 
bútordarab kivitelezésében 
az volt a legnehezebb, hogy a 
sok-sok apró részletre kevés 
idő jutott, a pontosság pedig 

mindennél jobban számított 
az értékelésnél.

A megmérettetés után a 
két rothos fiú Budapesten 
egy-egy hetet épületasztalos 
és bútorasztalos tevékenysé-
gekkel töltött, és csak ezután 

döntötték el a felkészítő taná-
rok, hogy ki, melyik szakmá-
ban indul a világbajnokságon.

– Apukám is a Rothba 
járt, és asztalosként dolgo-
zik – tette hozzá Martin. – Pe-
resztegen élünk, van itt egy 

asztalosműhelyünk is. Most 
éppen az érettségire készü-
lök, utána a Rothban még 
egy technikusi év követke-
zik, aztán a családi vállalko-
zásunk munkájába szeretnék 
bekapcsolódni.

A beérkezett 19 pályamű kö-
zött voltak kisfilmek is, de 
sokan írásban idézték fel a 
felmenőik történeteit, régi 
fényképekkel és dokumentu-
mokkal illusztrálva. A Deák 
Téri Általános Iskola harma-
dikosát, Stréhn Zsófit nagyon 
meglepte a második helyezés, 
de hihetetlenül örült neki.

– Anyukám hívta fel a fi-
gyelmemet a pályázatra, amit 

a Facebookon látott – mesél-
te. – Rögtön tudtam, hogy az 
ő nagymamáját fogom kifag-
gatni. Dédimama mesélt ne-
kem arról, hogy az ő gyerek-
korában hogyan játszottak, 
később hogyan szórakoztak, 
és mivel éppen október 23-án 
beszélgettünk, megosztot-
ta a forradalommal kapcso-
latos élményeit is. Dédima-
ma Budapesten született, de 

gyermekkorában sokat volt 
Peresztegen is. Húszévesen 
került Sopronba. Annak ide-
jén a játékbabájukat bogáncs-
ból készített ágyba fektették, 
Koncz Zsuzsa, Illés, Omega 
koncertekre jártak, és óvó-
pincékben hallgatták retteg-
ve a tankok morajlását. A for-
radalom idején dédimama 
anyukája kórházban volt fő-
szakács, hazafelé kapualjakba 

bújt be, hogy ne vegyék ész-
re, és az egész család félve 
várta haza.

Zsófi imádja az izgalmas 
történeteket, ezért rengete-
get olvas. Most éppen párhu-
zamosan két könyvet is for-
gat, Fekete Istvántól a Kelét 
és Jánosi Ferenctől az Em-
ma hajmeresztő kalandjait. 
A harmadikos kislány nagyon 
szeret iskolába járni, kitűnő 

tanuló, és mindezek mellett 
még rengeteget sportol: lova-
golni és atlétikára jár, a hűség 
napi futáson pedig harmadik 
helyezést ért el. 

Kedvenc tantárgya a rajz, 
de mivel testnevelés tehet-
séggondozásra és angolra is 
beiratkozott, arra már nem 
jut ideje, hogy művészi ké-
pességeit az iskolán kívül is 
fejlessze.

Mihálicz Martin  érettségi előtt áll, aztán a technikus év következik

Világbajnokságra készül

Stréhn Zsófi  nagyon szeret iskolába járni, kitűnő tanuló és sportoló

A dédimamát faggatta

Mihálicz Martin Peresztegen él, később a családi asztalosműhelyben szeretne dolgozni.  
A rangos megmérettetésekre szakmai oktatója, Viasz-Kádi Tibor készítette fel. 

Az életöröm mindannyiunké
Harsányi Zsuzsanna alkotásaiból nyílt kiállítás a Liszt-köz-
pontban. Az életöröm mindannyiunké című tárlattal a festő-
művész az értelmi sérüléssel élő embertársainkra hívja fel a 
figyelmet. A festmények bepillantást engednek hétköznapja-
ikba, örömeikbe, bánataikba. 

A kiállítást Czingráber József, a Lions Club Sopron elnöke 
nyitotta meg pénteken, az eseményen a Macskakő Gyermek-
múzeum Integrációs Művészetterápiás Csoportja is közremű-
ködött. A tárlat január 24-ig látogatható. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

„Egy ember életét 
elsősorban az ha-
tározza meg, mi-
lyen tisztességgel, 
emberséggel, szak-
mai eredmények-
kel csinálja végig.”
Görgey Gábor   
(születési nevén 
Arthur) (1929–2022) 
Kossuth-díjas író, költő, 
műfordító és rendező

FO
TÓ

: F
IL
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TV
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Ismét ökumenikus imahét
Január 22., hétfő és 27., szombat között tartják városunkban 
az ökumenikus imahetet. Hat napon át lesznek istentisztele-
tek – 17 órakor. Január 22-én a domonkos templomban dr. Tóth 
Károly evangélikus igazgató lelkész, január 23-án a Szent Ist-
ván-templomban dr. Barta Zsolt református lelkipásztor, janu-
ár 24-én a református templomban Pelikán András evangéli-
kus lelkész, január 25-én a református templomban Palatinus 
Kristóf városkáplán, január 25-én az evangélikus templomban 
Mészáros Domonkos OP, január 27-én az evangélikus templom-
ban Filotás Julianna református beosztott lelkész hirdet igét. 

MADARÁSZ RÉKA

Minden családban vannak 
olyan történetek, amelye-
ket érdemes megőrizni az 
utókor számára, így 2023-
ban is meghirdette nagy si-
kerű Családi legendárium 
című pályázatát a Macs-
kakő Gyermekmúzeum. 
A második helyezést 
Stréhn Zsófi érte el.
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Tallózó

Apa és fiai kiegészítik egymást
ALMA ÉS FÁJA  – Dr. Czíner István és fiai: István és Bence

PLUZSIK TAMÁS

Az alma nem esik messze a fájától, tartja a mondás, 
melynek igazságáért nem kell messzire menni Sop-
ronban sem. Dr. Czíner István fogorvos meghatározó 
mintául szolgált fiainak, akik így mindketten a fog-
orvosi élethivatást választották.

– Egy kis családi előtörténet 
szükségeltetik a pályaválasz-
tásomhoz – kezdte dr. Czíner 
István. – Édesanyám orvos-
nak készült, de tanulmányai 
megkezdésére a háború után 
nem volt lehetősége, könyv-
tárosként dolgozott. Lénye-
gében az ő vágyait valósítot-
tam meg, sőt valamiképpen 
a húgom is, aki a gyógysze-
rész élethivatást választotta, 

mindezekhez természetesen 
szükségeltetett édesapánk 
ösztönzése és hathatós segít-
sége is. Nem feledkezhetem 
meg a szegedi Radnóti Miklós 
Gimnázium kiváló tanárairól 
sem, ahol megalapozott tu-
dást szereztem egyetemi ta-
nulmányaimhoz. Családi vo-
natkozása van annak is, hogy 
miért éppen fogorvos lettem, 
ezt pedig dr. Kovács Ádám 

professzor úrnak, a kiváló 
szájsebésznek köszönhetem, 
aki édesapám baráti köréhez 
tartozott. Rá már gyerekko-
rom óta fölnéztem, egyfajta 
ikon volt a szememben. 

Dr. Czíner István sum-
ma cum laude minősítéssel 
szerezte meg fogorvosi dip-
lomáját, majd néhány év ma-
kói praxis után közel harminc 
éve él orvos feleségével és két 
fiukkal Sopronban.

– Számomra nem volt al-
ternatívája a fogorvosi életpá-
lyának, hisz öcsémmel együtt 
lényegében a rendelőből in-
dultunk iskolába, és oda is ér-
keztünk vissza – folytatta ifj. 
dr. Czíner István. –  Jó volt 

látni az elmenő betegek elé-
gedettségét, úgy hiszem, ez is 
rendkívüli módon inspirált. 

István 2023-ban kapta kéz-
hez fogorvosi diplomáját, je-
lenleg pedig dentoalveoláris 
(a fogak és az állcsontokon, 
valamint lágyszövetekben ta-
lálható kóros elváltozások fel-
derítése és kezelése – a szerk.) 
sebész rezidensként dolgo-
zik egy budapesti praxisban, 
de gyakori „vendég” édesap-
ja soproni rendelőjében.

– Csak ismételni tudom Is-
ti bátyám szavait, számom-
ra is teljesen egyértelmű volt, 
hogy élethivatás tekintetében 
az édesapám nyomdokába lé-
pek – fogalmazott Czíner Ben-
ce, aki jelenleg a budapesti 
Semmelweis Egyetem Fogor-
vostudományi Karának vég-
zős hallgatója.

– Mint az élet más terüle-
tein, így a fogorvosi gyakor-
latban is hihetetlen nagy vál-
tozások történtek az elmúlt 
években, így a digitális fogá-
szat trendjei hazánkban is 
nyomon követhetőek – vette 
vissza a szót fiaitól dr. Czíner 
István. – Fiaim már ennek 
az új hullámnak a képvise-
lői, ami nem azt jelenti, hogy 
én feltett kézzel csak nézem 
őket, hanem azt, hogy to-
vábbra is van, amit ők tanul-
nak tőlem, és természetesen 
több mindenben én kérem ki 
az ő véleményüket. Egyszóval 
kiegészítjük egymást, aminek 
eredményeként egyre ponto-
sabb diagnózisokat és haté-
konyabb kezelési terveket tu-
dunk felállítani.

Dr. Czíner István és fiai, ifj. dr. Czíner István és Czíner Bence (b–j).  FOTÓ: PLUZSIK TAMÁS

A magas koleszterinszint 
egyike az érbetegséget 
okozó klasszikus rizikó-
tényezőknek. Ráadásul ez 
esetben a „mi a magas” kér-
désre csak az összes többi 
rizikótényezőt tisztázva, 
illetve az esetlege-
sen már fennálló 
érbetegség súlyos-
ságát ismerve lehet 
válaszolni. Most 
nem is ezt boncol-
gatom, hanem egy 
furcsa koleszterinféleség-
re szeretném felhívni a fi-
gyelmét. 

A neve: „lipoprotein a”. 
Ha a vérünkben úszkáló 
vérzsírféleség-csomagokat 
amolyan piszkos (füves/ 

köves) hógolyóknak képzel-
jük el (és ez egy elég jó ha-
sonlat), akkor ennek a hó-
golyónak még egy jó hosszú 
farka is van. Ez a farokrész 
pedig az „érelmeszesedés” 
gyorsítása mellett a vér-

rögképződést, ütő-
eres (nem visszér!) 
trombózis rizikó-
ját is nagyban fo-
kozza. Különösen, 
ha korán (férfi-
ként 55, nőként 65 

éves kor előtt) lettünk ér-
betegek, tisztázandó a „li-
poprotein a” szintje. Figye-
lem: ez a vérzsírbetegség 
(is) klasszikusan öröklődő 
probléma. 
Dr. Tschürtz Nándor

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Január 17-től január 24-ig. Az ügyeleti idő este 8 órától aznap 
este fél 11-ig tart.

Január 17.,  
szerda

BENU Medicina gyógyszertár 
Erzsébet utca 6. 99/505–500

Január 18., 
csütörtök

Oroszlán gyógyszertár 
Várkerület 29. 99/524–005

Január 19.,  
péntek

Segítő Mária gyógyszertár 
Béke utca 13. 99/523–233

Január 20.,  
szombat

Sepia gyógyszertár  
Ipar körút. 30., Tesco 99/702–012

Január 21., 
vasárnap

Szebellédy gyógyszertár 
Deák tér 35. 99/505–469

Január 22.,  
hétfő

Than Károly gyógyszertár 
Újteleki utca 54. 99/510–787

Január 23.,  
kedd

Patikaplus Gyógyszertár 
Határdomb utca 2., Alphapark 99/505–220

Egy furcsa koleszterin

JÁTSSZON VELÜNK – NYERJEN A SOPRONI TÉMA KERESZTREJTVÉNYÉVEL! 

A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket január 24-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu 
e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.).  December 13-i rejtvényünk 
megfejtése: „Az igazság csak nyersen fogyasztható”. Szerencsés megfejtőnk: Szabó Józsefné, Sopron, Makó utca.
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KÓCZÁN 
BÁLINT

Kenéz Ko-
los jelenleg 
a legfiata-

labb rádiós Magyaror-
szágon, akinek hang-
ját az egész országban 
hallhatjuk, ugyanis vele 
indult el az új Petőfi Rá-
dió. A tehetséges mű-
sorvezető hosszú utat 
járt be, míg az országos 
csatornához került.

– Sokaknak nagy álma, 
hogy eljussanak egy orszá-
gos csatornához, ami neked 
nagyon fiatalon sikerült. 
Hogy éled meg mindezt?

– Nagyon hálás vagyok a 
lehetőségért, és azért, hogy 
azt csinálhatom, amit szere-
tek. Amikor megkerestek, el-
képesztően boldog voltam, 
de ez egy akkora dolog, hogy 
a világ összes érzése megfor-
dult bennem abban az idő-
szakban. Nem volt könnyű, és 
már egy hónappal előtte szá-
moltam a napokat. Óriási fe-
szültség szakadt fel bennem 
is, amikor október elsején el-
indult az adás. Arról nem is 
szólva, hogy extrán megtisz-
telő volt már az is, hogy az első 
napon műsort vezettem.

– Minek köszönheted 
szerinted ezt a gyorsan 
jött sikert?

– Nagyon sok munka van 
mögöttem. Már gyermekko-
rom óta foglalkoztat a rádió 
világa, lépésenként halad-
tam a ranglétrán. Rengeteg 
városban megfordultam, sok 

rádióssal találkoztam, mindig 
is fontos volt nekem a nyitott-
ság. És ez az út most épp a Pe-
tőfi Rádióhoz vezetett.

– Volt alkalmad belekós-
tolni a vidéki rádiózásba is. 
Miben más az országos?

– Egy vidéki rádióban, 
jó esetben, a helyi esemé-
nyek kapják a fő hangsúlyt, 
mindamellett, hogy ott is el-
hangzanak a mindenki szá-
mára fontos infók. Így talán 
kicsit közvetlenebben tudunk 

szólni a hallgatókhoz. Egy or-
szágos rádióban pedig a lehe-
tő legnagyobb kört kell lefedni 
egy-egy adott témával.

– A Petőfi mostantól 
csak magyar zenéket ját-
szik. Neked vannak kedvenc 
magyar zenéid, előadóid?

– Rengeteg mai előadóval 
is találkozom ennek az újí-
tásnak köszönhetően a Pető-
fin, ami egy nagyon hálás do-
log, így az aktuális kedvencek 
mindig változnak. Azahriah 

például elképesztő, amit vég-
hezvitt az utóbbi időszakban, 
őt már csak ezért is szívesen 
hallgatom, de ott van, mond-
juk, a Honeybeast, Szakács 
Gergő vagy épp Rúzsa Magdi, 
őket is nagyon bírom.

– Hogy fogadta a hall-
gatóság az új, magyar ze-
nei irányt?

– Sok visszajelzést kap-
tunk, és sokan nagyon örül-
nek annak, hogy a Petőfi Rá-
dió magyar zenét játszik. 

Ennek köszönhetően sokan 
találtak ránk, akik eddig nem 
hallgatták a csatornát.

– Fiatal vagy. Tovább-
tanulás előtt állsz. Ho-
gyan tovább?

– Érettségi után min-
denképp megyek tovább, de 
konkrét elképzelésem még 
nincs. A fejlődés lehetősé-
ge mindig ott van az ember 
előtt, de a legfőbb cél mindig 
az, hogy a hallgatókat támo-
gassam az éteren át.

Sztárok itt és ott

Kenéz Kolos:  Már gyermekkorom óta foglalkoztat a rádió világa

Sopronból a Petőfi Rádióig

– Rengeteg városban megfordultam, sok rádióssal találkoztam, mindig is fontos volt nekem a nyitottság. És ez az út most 
épp a Petőfi Rádióhoz vezetett – mesélte lapunknak Kenéz Kolos. 
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NŐI SAROK  – stílus, divat, praktikák 

Most éri meg igazán vásárolni!
MADARÁSZ RÉKA

Ahogy azt már megszokhattuk, januárban kezdődik 
a nagy kiárusítás. Vagyis legyen szó ruháról, műsza-
ki cikkről vagy bármi másról, kedvező áron jutha-
tunk hozzá.

Mivel az ünnepek előtt hajla-
mosak vagyunk akár drágább 
ajándékokat is megvenni sze-
retteiknek, a nagy akciók csak 
év elején kezdődnek. A ruhá-
zati üzletek igyekeznek meg-
szabadulni a téli kollekciótól, 
hiszen a legszükségesebbeket 
már az első hűvösebb napokon 
kénytelenek voltunk besze-
rezni, a tavaszi árunak pedig 
kell a hely. A legtöbb üzletben 
30–50 százalékos leárazás-
sal találkozhatunk. A kozme-
tikumok közül a karácsony-
ra összeállított, de máskor is 
praktikus ajándékcsomagokat 
kaphatjuk meg sokkal kedve-
zőbb áron az ünnepek elmúl-
tával. A legtöbb műszaki áru-

ház is készletkisöprést hirdet, 
úgyhogy a nagyobb beruházá-
sokat is érdemes az év elejére 
időzítenünk.

– Élelmiszert például nem 
vásárolok leárazva, mert attól 
tartok, hogy már nem jó a mi-
nősége – mesélte lapunknak 
Évi. – Műszaki cikket sem szí-
vesen szerzek be leértékelve, 
hátha hibás. Ruhákat viszont 
gyakran vásárolok akciósan, 
sőt az is előfordul, hogy olyat 
is megveszek, amire nincs is 
szükségem. Annak is örülök, 
ha a kedvenc illatszereimet 
kapom meg olcsóbban, mert 
úgyis elfogynak.

– Ha akció van, akkor ug-
rom – folytatta egy másik ol-

vasónk, Ági. – Óriási húzóerő 
számomra. Például ha kiné-
zek egy jó rucit, és 50 száza-
lékkal leértékelték, biztos, 
hogy megveszem. Alapvetően 
praktikusan vásárolok, nem 

fizetek többet azért, ha valami 
márkás. A műszaki cikkek kö-
zül is az olcsóbbakat keresem, 
a mosógépemet és a vasalómat 
is outlet boltban vettem, és tel-
jesen elégedett vagyok velük.

A legtöbb üzletben 30–50 százalékos leárazást hirdetnek. 

BULI VAN!

Sopronban a 
Csaknekedkislány
Január 20., szombat 
20 óra, Búgócsiga 
Akusztika Garden
A Csaknekedkislány janu-
ár 20-án ad koncertet a Bú-
gócsigában. A tánczenekar 
2011-ben alakult, tagjaira 
jelentős hatást gyakorolt 
a beatkorszak több nagy 
zenésze és a nyolcvanas 
évek magyar under ground 
együttesei. Első nagyleme-
ze, a Na Ná Ba bám 2015 no-
vemberében jelent meg. 
Tihany című számához 
tartozó videoklipje a 2016-
os Magyar Klipszemlén az 
év klipje lett.
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